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Rezijani hočejo svoj jezik 
ne le govoriti, ampak tudi pisati

Mlada brieza /  Barčica moja

Un m ese di vacanza per cento ragazzi
Debeli rtič, domenica 31 agosto

Na Ravanci v občini Rezija 
so priredili shod o vprašanjih 
praktične pisave rezijanščine.  
Sklicali so ga v montažni 
zgradbi, ki služi za mase  in za 
priložnostne prireditve. Do
kler ne bodo dogradili kultur
nega središča,  za katerega  je 
dala s reds tva  Slovenija, nudi 
ta objekt največ pros to ra  za 
zbiranje občanov. Rezija je 
namreč še  vedno po rušena in 
ckoli 80 odstotkov njenih 
prebivalcev živi v barakah.

Toda huda e lementarna  ne
sreča  ni ustavila procesa  na
rodnostne identifikacije Re
zijanov. Foleg velikih naporov 
za obnovo porušenih vasi, ki 
edina lahko zagotovi ohrani
tev te skupnost i,  je v teku 
tudi akcija za odkrivanje zgo
dovine tega ljudstva ter  nje
gove narodnostne pripadno
sti. Tako so po lanskem sho
du v počas t i tev  50 letnice 
smrti  Jana Baudouina de Cour 
tenaya,  pol jskega znanstveni
ka, ki se  je prvi resno lotil 
preučevanja Rezije, v dneh 
21., 22. in 23. avgusta prire
dili s rečanje,  ki naj bi omo
gočilo napraviti korak dalje 
pri preučevanju rezijanščine,  
tako da je ne bi samo  govo
rili, ampak tudi pisali, z enot
no pisavo. To vprašanje s e  je 
pojavilo tudi zato ker s e  je 
po nasvet  zatekla domača uči
teljica Dorina di Lenardo-Bel-

t rame.  Le ta je začela v šol
ski pouk uvajati občevalni je 
zik otrok, vendar ne ve kako 
naj ga piše. Sama navaja o- 
troka k uporabi italijanskih 
pismenk,  vendar ima pri tem 
tudi dileme, ker ne ve po ka
terem narečju naj p iše,  ta 
pa so v Reziji kar štiri. Tako 
je Giovanni Rotta, predsednik  
koordinacijskega odbora po
vabil na shod za ta vprašanja 
zagre te  domačine in ugledne 
tuje gos te.  Prireditelji so za 
predsedniško mizo razobesili 
amer iško,  italijansko in jugo
s lovansko zastavo,  ki so za
s topale udeležence teh držav.

Otvori tvene svečanost i  so 
se  udeležili župan Antonio 
Barbarino, župnik Alfonso Bar 
razutti, predsednik teri torial
nega odbora SKGZ za videm
sko pokrajino prof. Viljem 
Černo in drugi.

Na shodu so  bili najbolj ži
vahni tisti domačini,  ki se  pri 
pisanju mater inščine  s re ču 
jejo z neenotnimi merili. Po 
njihovih posegih s t a  s e  v 
glavnem izoblikovala dva p re 
dloga pisave. Aldo Madotto 
so opredeljuje za slovensko 
pisavo, Giovanni Clemente  
pa za italijansko. Aldo Madot
to piše besedo «pošlušej» t a 
ko kot jo napišemo Slovenci,  
Clemente  pa  jo p iše takole: 
«poshluscej». Clemente  upo
rablja torej dva znaka za

glas «š», češ ,  da ga sliši na 
dva različna načina. Tudi pri 
besedi «zec» (zajec) obstaja 
ista razlika: Madotto ga piše 
kot mi, torej «zec», Clemente 
pa «sezv.» Izgovarjava je ved
no ista, pisava pa bistveno 
različna.

Renato Quaglia je s  tem v 
zvezi dejal,  da je pot rebno 
poiskati izvor Rezijanov. Ta je 
slovanski,  pravi Quaglia, zato 
tudi pisava ne more biti dru
gačna kot slovanska.  Takšna 
torej kot jo je pisal poljski 
znanstvenik in toliko drugih 
za njim. Dodal je tudi, da bo 
potrebno uvesti  v občevalni 
jezik pozabljene domače be
sede ,  ki prepuščajo  mesto  
tujkam.

Holandec Groen,  je poka
zal kakšno pisavo je sestavi l  
v dogovoru z amer ikancem 
Hampom; naslonil s e  je na 
italijanščino.

Slovenski raziskovalec Mil
ko Mat ičetov je z diapozitivi 
prikazal kakšne pismenke so 
uporabljali tisti, ki so kdajko
li in karkoli pisali o Reziji. Pri 
tem je prišlo jasno do izraza, 
da se  v znanstvenem svetu  u- 
porablja reformistična p isava 
Jana Husa, ki so  jo pred 500 
leti začeli osvajati  slovanski 
in neslovanski  narodi, jo v po
lovici preteklega s tolet ja po
s topoma osvojili tudi Slovenci 
ter  jo danes  v nekaterih pri-

M edtem  ko to pišem o, se 
izteka zadnji teden VII. le to 
vanja «Mlada brieza». Prav 
zato so kakršnekoli ocene 
še preuran jene . V sekakor pa 
lahko z zadovoljstvom  že 
ugotovim o, da  je  do zdaj, 
vsaj ka r se organizacije 
tiče, vse potekalo v re 
du. Ko ugotavljam o, da je 
do zdaj vse potekalo v redu, 
m islim o pri tem  na organi
zacijo letovanje. V T arb iju  in 
v V rhu sm o vsakem u o troku  
nudili posteljo , odlično h ra 
no, m ožnost igre in drugega 
udejstvovanja.

In nadalje  lahko ugotovi
mo, da ni bilo do zdaj d o 
ločenih izpadov nestrpnosti, 
m orda tudi zaradi tega, ker 
sm o se p ro ti tak im  izpadom  
prim erno  zavarovali z uved
bo posebne stražarske  služ
be. Tudi udeležba tako otrok, 
kakor vzgojiteljev in an im a
torjev  je  bila zadovoljiva, 
zadovoljni sm o tud i s sam im  
potekom  letovanja.

Radi bi om enili le dežur
no skupino, ki je v T arb iju

merih uporabljajo Furlani in 
celo Italijani, kadar pišejo o 
rezijanščini. Te pisave se  je 
posluževal tudi italijanski ge
neral Giz Lenardo, ki je obja
vil nekaj zapiskov o Režiji.

Kako izvesti težavno nalo
go, ki si jo je zadal odbor?

N adaljevanje na 2. stram

M entre scriviam o, la se tti
ma edizione di «Mlada brie
za» sta toccando l’u ltim a se t
tim ana del suo programm a. 
Perciò valutazioni e sintesi 
sono tu ttora  prem ature.

Dire che tu tto  finora si è 
svolto regolarm ente è per 
noi, in ogni caso, m otivo  di 
soddisfazione, anche se per 
i ragazzi ogni esperienza, so 
p ra ttu tto  nella vita associa
ta e di gruppo, è un fa tto  
inedito e perciò nuovo.

D i r e  regolarmente, per 
noi, significa m olto: a Tri- 
bil e a Varh, due piccoli 
centri valligiani, anche que
st anno, tu tti  hanno trovato

poskrbela za čiščenje in p r i
pravo spalnic. Gre za pozi
tivno izkušnjo, ki bi jo  ve
ljalo razširiti m ed m ladim i. 
Vse, ki so nas obiskali v Dol. 
T arb iju , tako  starše  kakor 
ku ltu rne  delavce in u p rav i
telje, sm o seznanili s težava
mi logističnega značaja, ki 
jih  v okviru Š tudijskega cen
tra  Nediža n ikakor ne m ore
mo rešiti. Sam o te osebe, po
sebej pa starši, nam  lahko 
z odločno pobudo pom agajo 
n a jti najbolj p rim erno  re 
šitev. Mi si bom o prizadeva
li, da jo  bom o uresničili v 
korist o trok, naše m ladine.

Ne sam o rad i dolžnosti 
am pak zato ker iskreno ce
nim o njihovo zanim anje, se 
zahvaljujem o vsem, ki so 
obsikali letovanje « M lada 
brieza». Posebej izrekam o 
zahvalo profesorici Maffei, 
nadzornici v o trošk ih  v rtc ih  
bivše ustanove ONAIRC te r 
predstavnici pokrajinskega 
zdravstvenega u rada . Med 
uprav itelji m oram o om eniti

una sistem azione, una bran
dina per dorm ire, o ttim i pa
sti, giochi, attività  varie e 
com pa nia.

Regolarm ente vuol d  i re 
che non abbiam o da segna
lare aspetti di intolleranza  
esterna, per i quali avevam o  
com unque predisposto  una 
efficace vigilanza. Regolar
m ente vuol dire per noi che 
abbiam o avuto, in term ini di 
partecipazione di ragazzi ed 
assistenti, una soddisfacente  
adesione e che l'esperienza  
ha dato in buona parte i 
fru tti  che ci aspettavam o. 
R icordiam o la «squadra» che 
a Tribil ha organizzato le

grm iškega župana Boninija, 
ki je bil takorekoč vsak dan 
m ed nam i ter župana iz 
Srednjega Avgusta Crisetiga 
ki je sprejel naše u radno  po 
vabilo na obisk te r  se pose
bej pozanim al za življenje 
o trok  na letovanju  ki se vsa
ko leto odvija na področju  te 
občine.

Prav te okoliščine nas m o
rajo  vspodbuditi, da bom o v 
p rihodnje  še več in bolje  n a 
pravili.
Glede letovanja ob m o rju  ve
lja posebej ugotoviti m no
žično udeležbo. Prvič je  š te 
vilo o trok  na «Barčici m oji» 
preseglo število o tro k  v 
Tarbiju! Letos je  na Debe
lem rtiču  106 otok. Tudi tam  
poteka vse v naj lepšem  re 
du. Sonca je  na p retek , za
četne težave p rilagajan ja  je 
uspešno pom agal prem ago
vati p ro f. Beppino Crisetig, 
tudi s p rehrano  ni težav. 
S k ra tka  veliko bo lje  je  ka
kor lani. č e  tem u p riš te je 
m o še vsakodnevno aktiv-

(Nadaljevanje na 2. strani)

grandi pulizie e l'a llestim en
to delle camere, com e un  
aspetto  m olto  positivo  e da 
sviluppare in cam po giova
nile. A quanti sono sta ti a 
trovarci a Tribil inferiore, 
genitori, operatori culturali 
ed am m inistra tori, abbiam o  
doverosam ente segnalato le 
n o s t r e  d iffico ltà  «logisti
che», che consideriam o tu t
tora gravi e, nell’am bito  del 
Centro stud i Nediža, insor
m ontabili. Solo un'azione de
cisa di queste persone e so 
p ra ttu tto  dei genitori, potrà  
portare a quelle soluzioni o r
ganiche che sono sulla boc
ca di tu tti.

N oi ci farem o carico di 
dar corpo a questa azione, 
perchè ci pare giusto  tene
re conto più e prim a di ogni 
altra cosa, dei nostri bam bi
ni, dei nostri ragazzi, dei no 
s tr i giovani.

Non solo per dovere, ma 
per sincero apprezzam ento, 
ringraziamo delle v i s i t e  
quanti sono venuti a «Mlada 
brieza», sopra ttu tto  le perso
ne coinvolte da interesse e 
da specifiche funzioni: tra 
queste la prof. M affei, ispet
trice delle scuole m aterne  
dell’ex ONAIRC e la respon
sabile dell’U fficio M edico 
Provinciale. Tra gli atnmini- 
stratori vogliamo ricordare 
il sindaco di Grimacco, Bo- 
nini, che si è incontrato qua
si ogni giorno con noi e con 
la vita di «Mlada brieza» e 
il sindaco di Stregna, Crise- 
setig Augusto che ha accolto 
con sollecitudine l ’invito  «uf
ficiale» del Centro s tu d i N e
diža e si è am piam ente in 
form ato  sulla realtà dei cen
to ragazzi osp iti ogni anno 
per dieci giorni nel territo
rio di quel comune. La pre
m urosa attenzione del sinda
co di S tregna è per noi m o
tivo di soddisfazione e di 
im pegno a fare di p iù e m e
glio.

Su l secondo periodo, quel
lo marino: per la prim a vol
ta il num ero dei presenti a

Continuazione a pag. 2

V organizaciji beneškega študijskega centra «Nediža»

Sto otrok na

Milko M atičetov m ed zagovarjanjem svojih tez  na shodu o izbiri 
rezijanske p isave
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NOČNA DEŽURNA SLUŽBA ZDRAVNIKOV  
ZA NEDIŠKE DOLINE

Bolnišnica v Čedadu je v sodelovanju z bivšo usta
novo INAM  uvedla nočno dežurno zdravniško službo, 
to za sedem občin v Benečiji. Služba deluje od 20. do 8. 
ure ob delavnikih, ter od 14. ure v soboto do 8. ure 
v ponedeljek.

Zdravnik je  na razpolago v špetru, v zavodu v 
ulici Roma. Za pomoč lahko zaprosimo po telefonu  
na številko 727007.

C I V I D A L E

IL P R O N T O  S O C C O R S O  V I A G G I A  
A  G R A N D I  P A S S I

Mlada brieza 
Barčica moja

(N adaljevan je  s 1. s tra n iI

nost o trok , telovadbo, pev
ske vaje, učenje slovenščine, 
izlete, igre, plavanje, ribolov 
itd., nam  bo takoj jasno , za
kaj je  pobuda letos nadvse 
uspešna. Radi pa  bi opozo
rili še na posebnost. Prvič 
so učiteljice slovenščine po
polnom a «naše», to  je  dom a
če. To sta Vilma M artinig in 
M arta Trinko. N juno delo 
pa vodi Živa G ruden Crise- 
tig-

Tudi na Debelem rtiču  so 
bili obiski staršev zelo po-, 
gosti. To ugodno ocen ju je
mo, saj so se lahko starši 
na lastne oči prepričali, ka
ko poteka življenje n jihovih 
o trok  ob m orju .

V sosednji Sloveniji veli
ko o trok  sodeluje v takoi- 
menovani « šoli v naravi ». 
Tudi tu  ob m o rju  se je  
zvrstilo že nekaj razredov iz 
različnih krajev  Slovenije. 
Zakaj poročam o o tem ?

Tudi mi sm o tak  način 
izobraževanja in vzgoje sku 
šali u red iti na  zasebni pod la
gi in ob nezadostni finančni 
podpori dežele. O slanjali 
smo se ipri tem  na izkušnje 
združenja M ovim ento educa
zione cooperativa, vendar 
sm o tudi m arsikaj uredili 
po svoje, na izviren način. 
In to delam o že od leta 1974. 
dalje.

Zdaj je  p red  nam i v p ra 
šanje, kako tem u načinu 
vzgoje in izobraževanja dati 
p rim erno  obliko. Posebej 
velja to  za T arb ij. O trokom  
m oram o zagotoviti u strez
nejše bivalne pogoje, obe
nem pa paziti d a  ne bi vsa- 
kolteno letovanje izgubilo na 
značaju spontanosti.

Pavel Petričič

Mlada brieza 
Barčica moja

Kdo bo
upravljal Gorsko 
skupnost?

Rezijani hočejo 
svoj j e z i k ................

(N adaljevan je  s 1. s tran i)

propriati interventi terapeutici im
mediati o differenziati, oppure il 
trasferim ento del paziente ad altri 
servizi intra od extraospedalieri o 
i! su o  invio a dom icilio.

Ne c o n seg u e  quindi ch e  il Servi
zio di Pronto S o cco rso  e  A ccetta
zione deve assum ere una .corretta  
funzione  d iagnos tica  e  non limitarsi, 
com e accad e nella m aggioranza  
dei casi, al ricovero o al ritorno a 
ca sa  per m ancanza di letti senza  
garantire il minimo di prestazioni 
diagnostico-terapeutiche attuabili in 
molti ca si nelle strutture del terri
torio.

Di qui la n ecess ità  di una orga
nizzazione costitu ita da un com 
p le sso  di attrezzature e  di perso
nale sanitario delle più varie sp e 
cialità ch e  ag isca  com e un tutto 
integrato e  perm etta al m alato di 
e sse r e  in una se d e  di diagnosi e 
terapia intensiva, capaci di m ante
nere in vita il paziente, ch e  in ca 
so  di n ecessità , va trasportato al 
centro più idoneo con  i m ezzi adat
ti (am bulanze, elicotteri), attrezza
ti di equipaggiam enti strum entali e  
di personale m edico e  param e
dico.

Com unque per operare agevol
m ente in tal se n so  è  asso lu tam en te  
n ecessario  ch e  i servizi d iagnostici 
in particolare di radiologia e labo
ratorio siano  in grado di funzionare  
con  standars elevati 24 ore su  24, 
ch e  sia costantem en te  garantita la 
presenza e  la possibilità di con 
vergenza di specialisti di diversa  
estrazione.

Si può in co rre re  nella responsa
b ilità  penale quando un paziente 
debba essere  rim anda to  a do m i
cilio .

Infatti il Pronto S o cco rso  deve  
e sse re  dotato di tutti i m ezzi ne
cessa r i per accertare ed organiz
zare affinchè I! m ancato ricovero  
sia la co n seg u en za  non so lo  di una 
visita extem poranea am bulatoriale, 
ma si p o ssa n o  fare controlli suffi
c ien tem en te  prolungati attraverso  
il co sì detto  ricovero per osserv a 
z ione (Astanteria).

A q u esto  optimum di c o s e  ci si 
sta avviando a grandi p assi an
ch e  nell’osp ed a le  di Cividale, che  
aspira, per le su e  am pie e m oder
ne strutture, ad e s se r e  considera
ta Unità Sanitaria seco n d o  i di
sp osti della Riforma Sanitaria Na
zionale.

P aussa  G.

C ontinuazione dalla 1" pag.

Debeli rtič supera quello di 
Tribil. Q uest'anno abbiam o  
al mare centosei ragazzi. An
che il soggiorno m arino sta  
scorrendo nella più com ple
ta regolarità: il sole non si 
è fa tto  desiderare la fase di 
acclim atam ento  è stata age
volm ente controllata d a l  
prof. Beppino Crisetig, i 
problem i dietetici am pia
m ente superati anche per il 
netto  m iglioram ento  dei pa
s ti rispetto  agli anni scorsi.

Se si aggiungono a tu tto  
questo i program m i quo ti
diani dei gruppi, a ttività  m o
torie, canto, lingua slovena, 
escursioni, giochi, sport, ga 
re, attività  espressive, nuo
to, pesca, ecc., si avrà l ’idea 
del perchè della riuscita di 
questa esperienza istriana.

Vogliamo anche segnalare 
l ’im portanza di un altro fa t
to: per la prim a volta le in
segnanti di lingua slovena  
sono com pletam ente «no
stre», cioè beneciane, V ilm a  
M artinig e M arta Trinko, as
siem e alla coordinatrice Ž i
va Gruden Crisetig: una con
quista  qualificativa che non  
m anchiam o di considerare  
m olto  positivam ente.

Un altro aspetto  positivo, 
possiam o dirlo proprio oggi, 
è la visita  di tan ti genitori 
a Debeli rtič, dove l ’organiz
zazione ha preso positiva- 
m ente in considerazione la 
esigenza che i genitori si 
rendano personalm ente con
to di ogni aspetto  della vita 
all'interno ed all'esterno del 
nostro padiglione.

In  Slovenia m o lti ragazzi 
prendo parte a settim ane di 
studio  denom inato  «šola v 
naravi - scuole nella na tu 
ra» che vengono e ffe ttua ti 
all'inizio ed alla fine  dell’an
no scolastico. Qui sono già 
arrivate m olte di queste  
classi, da diverse parti del 
paese.

E ' questa una form ula  isti
tuzionale che noi, com e Cen
tro stud i Nediža, sulla trac
cia di esperienze quali quel
le del M ovim ento  di Coope
razione Educativa, abbiam o  
a ttua to  priva tam ente, con 
insu fficien te sostegno finan
ziario della Regiope, ma in 
form a originale e per m o lti 
versi inedita, fin  dal 1974.

S i tra tta  oggi di dare alla 
Iorm ula una fisionom ia  ca
pace di garantire, so p ra ttu t
to a Tribil In feriore dove 
essa si svolge in condizioni 
problem atiche, una funziona
lità più adeguata alla vita  
m oderna cui orm ai tu tti  i 
ragazzi sono abituati, senza 
togliere nulla alla vivace 
spontaneità  del soggiorno 
«Mlada brieza».

V vrstah KD im ajo v teh 
tednih precej skrb i z izbiro  
osebe, ozirom a predstavn i
kov, k i bodo im eli ključna  
m esta v gorski skupnosti za 
N ediške doline. N ovi občin
sk i sveti so že, ali bodo v 
kra tkem , im enovali svoje za- 
stopostvo.

Čeprav ima KD številčno  
več svo jih  predstavnikov, pa 
se nahaja v toka j neugod
en položaj.

Macorig (prejšn ja  m an
datna doba) ni izpolnil p r i
čakovanj. N a Specogno ni 
mogoče računati, Čedad p r i
tiska  in poriva, ko t v ospre
dje svojega novega župana  
Pascolinija.

Skra tka , gre za spopad  
m ed skupinam a Forze nuove  
in dorotejci in to na kra jev
ni ravni.

Kaj pa zavezništvo?
Tu ni nobenega dvoma. 

N ajbo ljši partner o s t a j a  
PSDI, s katerim  je  bil že 
dosežen sporazum  v Čedadu  
in m orda delom a tudi v obči
ni Prapotno. Precej nezau
p ljiv i so v Špetru , k jer  se 
bojijo , da bi j im  ali iz V id 
m a ali iz Čedada vsilili 
svojega človeka. Tako ravna
nje je že im elo neugodne po 
sledice ob zadnjih  volitvah. 
V sekakor je  že skra jn i čas, 
da pride do razjasnitve, pra
vijo  ljud je, k i se boje, da bi 
tud i osnovne upravne orga
ne zajele sp le tke  tako im eno
vane visoke politike.

Rusca

Č E M U R
S t o  n o v i h  
d e l o v n i h  m e s t

V industrijski coni pri Če- 
murju bodo zgradili novo to
varno. Gre za pobudo družbe 
Beneco, ki ima sedež v Čeda
du in ki že ima manjšo tovar
no v Platcu, v občini Grmek, 
kjer izdelujejo šmučarske pa
lice. Družba Beneco ima v 
načrtu še druge pobude na go
spodarskem področju. V Če- 
murju bodo izdelovali telovad
ne čevlje «Kronos» v sodelo
vanju z nekim podjetjem iz 
Montebelluna. Ko bo proiz
vodnja v celoti iztekla, bo v 
tovarni zaposlenih okrog sto 
delavcev. Tovarna bo obsegla 
2700 kvadratnih metrov pokri
tega prostora. Okrog 8000 kva
dratnih m etrov pa meri celot
no zem ljišče, kjer jo bodo 
zgradili.

Za gradnjo novih industrij
skih obratov pri Čemurju so 
se zavzemali predvsem pred
stavniki manjšine v Gorski 
Skupnosti. V zadnjem času je 
gradnjo novih tovarn podprla 
tudi občinska uprava v Sv. Le
nartu.

Il com pletam ento degli scavi della B eneco a Cemur

V tem letu bodo prepisali  
magnetofonski  zapis z vsemi  
posegi  udeležencev v raz
pravi, decembra  bodo sklicali 
s e s t an e k  koordinaci jskega 
odbora,  prihodnje poletje pa 
ponovno srečanje,  med kate
rim bodo sporočili  predlog 
pisave.  Ta bo morala nujno 
biti enostavna in bo morala 
predstavljati  kompromis  za 
vse.

V to s icer  mirno deželico 
med Kaninom in Muzci je 
črkarska pravda vnes la ne
mir, ki dokazuje življenjsko 
moč Rezijanov. Želeti je samo 
to da bo ta nemir porodil pi
savo,  ki bo us trezala izvoru 
Rezijanov, kot je dejal Rena
to Quaglia.  Ta izvor pa je s lo
vanski.  Takšno opredel i tev  je 
sprejel tudi občinski odbor, 
ko je pred dvema letoma po
slal skupno z drugimi b ene 
škimi občinami v Rim pismo 
o svoji pr ipadnosti  (g.v.) Pogovor m ed Aldom M adottom in Milkom M atičetovom

Da circa un m ese  è entrato in 
funzione ed è operante il Pronto 
S o c c o rso  - Centro di Rianim azione  
dell’osp ed a le  civile di Cividale.

Lo con d u ce  con com petenza  il 
primario dott. Lidio B ellocch io  che  
è sp ecia lizzato  oltre ch e  in ane
ste sia  e  rianim azione, anche in 
pneum ologia e  cardiogram m atolo- 
gia.

P oiché molta gente  ancora non 
c o n o sc e  l'importanza di qu esto  
nuovo tipo di struttura osp ed a lie 
ra e  la sua funzionalità, è  stato  
c h ies to  al primario s te s s o , dott. 
B ellocch io , di illustrare le caratteri
stich e  di detta struttura e  le fun
zioni peculiari dell’anestesista-riani- 
m atore nell'am bito del servizio di 
Pronto S o cco rso .

Egli co s ì elenca:
L’a n este sista  - rianimatore è per 

defin izione lo sp ec ia lista  delle  s i
tuazioni patologiche acute  m edico  
chirurgiche. Egli d ev e  pensare ad 
agire rapidam ente, sp e s so  in situa
zioni acrobatiche, per tentare di 
ristabilire le g ro sse  funzioni vitali.

E' abituato a lavorare in equipe  
pluri-discipllnari ed a prendere de
cision i in com une con  altri sp ec ia 
listi ch e  trattano le varie patologie  
(chirurghi, ostetrici, otorinolarin
goiatri, stom atologi, g ineco log i, ra
diologi, m edici, pediatri, ecc .). Gra
zie alle su e  c o n o sc e n z e , ai suoi 
m ezzi tecn ici e  farm acologici ed al
l’organizzazione della sua sp ecia li
tà, c o n o sc e  ed utilizza ogni giorno  
i mezzi di protezione e  di preven
zion e di q u este  patologie, con  par
ticolare riguardo alla lotta contro  
il dolore e  l’angoscia .

E’ per q u esto  che m olto sp e s so  
si vede  affidare dai colleghi e  da
gli organi direttivi la responsabilità  
di organizzare i so cco rsi m edici 
extra-ospedalieri ed i trasporti dei 
pazienti a m ezzo di autoam bulanza  
attrezzata.

La morbilità e  la mortalità dipen
dono, infatti, sp e s so , da una buona 
preparazione e da un buon inter
vento m edico.

E’ bene ricordare ch e  l'infrastrut- 
tura del S y stem e d'Aide M edicale 
Urgente, in Francia, con i suoi 
SAMU ed i suoi SAMUR ed i loro 
m ezzi di allarme radiotelefonici

nonché il loro regolam ento m edi
co, è  asso lu tam en te capitale per il 
buon funzionam ento di qu esta  a ss i
sten za  extra-ospedaliera (quasi il 
98 per cen to  di questi «servizi» so 
no, attualm ente, affidati ad a n este 
sisti-rianimatori).

A nche in q u esto  osp ed a le  si è  
u n ifica to  il Servizio di A n estesia  - 
Rianim azione con  quello  di Pronto 
S o c c o rso  con  an n essa  A stan te ria .

Tutto ciò  è  nello spirito della Ri
forma Sanitaria perchè anche s e  
denom inato com e si è detto sopra  
nella attuazione pratica viene di
retto com e s e  fo s s e  un Dipartimen
to di Em ergenza.

Infatti il più im portante filtro 
ospedaliero  a! ricovero indiscrim i
nato dovrebbe e sse r e  rappresenta
to da un m odo diverso di c o n ce 
pire i servizi di acce tta z io n e  e 
Pronto S o cco rso , sem pre più affol
lati e  pressati di richieste di pre
stazione e ricovero, adottando il 
sistem a dipartim entale. E sso  infatti 
oltre a rispondere in m odo adegua
to, è  interdiscliplinare alle urgenze  
m ediche e chirurgiche e  alle richie
s te  di prestazioni sanitarie dei cit
tadini, se lez ion a  i malati b isogn osi 
di ricovero e  cura indirizzando, so 
lo questi, nei reparti di com petenza.

Dopo un iniziale inquadram ento 
ed una program m azione degli in
terventi diagnostici e  terapeutici, 
nei ca si in cui c iò  sia possib ile , il 
paziente viene inviato a ca sa  e fat
to rientrare a seco n d a  della n e c e s 
sità. Q uesta prassi co n sen te  di evi
tare prolungati d istacch i daii'am- 
biente familiare, so c ia le , di lavoro 
con influenze sp e s so  positive ai 
fini della s te s s a  guarigione.

Sono molti i pazienti che si ri
vo lgono ai Pronti S occorsi o sp ed a 
lieri con  urgenze ch e  si p o sso n o  
risolvere nel giro di qualche ora, 
o che si presentano per paura, per 
problemi socio-assistenzia li, perchè  
non hanno trovato un m edico, per
chè non sanno valutare la gravità 
della loro condizione, per p icco le  
ferite, e cc . Essi si presentano con  
l'assillo dell'urgenza ch e  resta tale 
fino a quando non sia  risolto i q u e
sito  diagnostico .

O ccorre quindi una risposta di 
pronta diagnosi ch e  con sen ta  ap-

Cedajski àpital
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V sakom ur m o ra  b iti ja 
sno, da bo  to  desetle tje  b i
stvenega pom ena  za obsto j 
naše skupnosti. Vsi p a  no 
čejo razum eti, da  je  pogoj 
za dosego zadovoljive re š it
ve naših  vp rašan j v tem , da 
nastopam o  skupno, ob do
slednem  spoštovan ju  po li
tičnega p lu ralizm a.

To so p ri Zvezi slovenskih  
em igrantov  razum eli že od 
vsega začetka. P rav  zarad i 
tega so se tud i zm eraj do
sledno zavzem ali za izvaja
n je  tega načela  v p raksi. S 
tem  je  Zveza p rid o b ila  na 
ugledu in  spoštovan ju  ne 
sam o p r i ro jak ih  n a  tu jem , 
am pak  tud i p r i so rodn ih  o r
ganizacijah  te r  p red s ta v n i
kih ob lasti v državah  k je r  
živijo naši em igranti.

Na tre t ji  skupščin i so po 
novno in  jasn o  p o trd ili ve
ljavnost tega osnovnega n a 
čela. D elovanje Zveze v zad
n jih  dveh le tih  je  b ilo  u sm e
rjeno  p rav  v dosledno izva
jan je  tega.

M ed počitn icam i sem  v 
pogovoru z n eka te rim i ose
bam i dobil vtis, da so se o d 
nosi s k u ltu rn im i d ru štv i 
sprem enili. O paziti je  dolo
čeno nerazpo ložljivost do na  
še Zveze, p rav  zarad i n jene 
po litike  o d p rto sti. V pogo
v o ru  s fu n k c io n arji in  usluž
benci naših  d ru štev  in  u s ta 
nov sem  ugotovil naslednje:

—  da  je  za m noge po jem  
p lu ra lizm a sam o geslo za 
p rik riv an je  sek tašk ih  na 
m enov;

— da je  m arsikom u  p lu ra 
lizem  ki ga izvajam o v Zve
zi odveč, opaziti je  določe
no nevošljivost ozirom a lju 
bosum je  nad  doseženim i 
uspehi;

— d a  m nogi funkcionarji 
ozirom a uslužbenci v naših  
u stanovah  p ogo ju je jo  svoje 
delovanje s ko ristm i svoje 
s tran k e , in  da  im ajo  za to 
tud i s ta lno  p rip rav ljen o  teo 
re tsk o  opravičilo. P rav  to 
dokazuje  da je  za nekatere  
osebe po jem  p lu ra lizm a sa
m o lepo geslo in  nič d ruge
ga;

— da so v Zvezo k ljub  te 
m u da je  n a jpom em bnejša  
ustanova  Slovencev v videm 
ski p o k ra jin i p re ra s la  neka
te ra  društva .

Pa še d ruga  ugotovitev, ki 
z a d e v a  neizpoln jevanje  
sp re je tih  obveznosti: Ze  le ta  
si Zveza p rizadeva za vrnitev  
em igrantov, k a r  je  p re d p o 
goj za obsto j in  p rep o ro d  
naše skupnosti. M nogi em i
g ran ti bi se zdaj vrnili, m n o 
gi m lad i lju d je  želijo sam o 
dokončati, šo lan je  te r  po 
novno p rip rav iti kovček! P o 
da tk i so glede tega dovolj 
zgovorni. Sam o v šp e trsk i 
občini je  b ilo  p redstav ljen ih  
p reko  p e td ese t p ro šen j in  
to  n a  osnovi zakonov o od
p rav ljan ju  posled ic  po tresa . 
In  tu  se m oram o  vpraša ti, 
k je  so hiše, k je delovna m e
sta. M enim , da je  tre b a  rav 
n a ti resno  in  odgovorno, ne 
sm em o d a ja ti p razn ih  o b 
ljub.

Posebno p ozo rnost velja  
nada lje  nam en iti oceni n e 
davnih up rav n ih  volitev ka

te r ih  izid  bo v p rih o d n jih  
m esecih odločilno vplival n.a 
razvoj naših  krajev . Poleg 
n ap red n ih  list, ki im ajo  v 
svojem  p ro g ram u  tud i re še 
vanje vp rašan j em igrantov  
te r  v o sp red ju  n a rodnostno  
vprašan je , sem  ugotovil do
ločeno razpoložljivost in  p r i
p rav ljen o st na  dialog, pose 
bej z našo  Zvezo, tud i p ri 
občinsk ih  u p ravah  ki jih  vo
d ijo  p redstavn ik i različnih  
s trank .

Posebej velja  to  za občino 
Srednje . Pom em ben je v 
tem  sm islu  poseg župana 
C risetiga na nedavnem  sre 
čan ju  na  K am enici. Crise- 
tig je  jasno  povedal da im a 
dovolj volje in  pogum a p red  
stav lja ti in  delati v k o ris t 
celotne skupnosti ne p a  sa
m o ozkih s tra n k a rsk ih  k ro 
gov. P rep ričan  sem  da  ob
čina S redn je  ni osam ljen  
p rim er, da je  želja po  večji 
od p rto sti p riso tn a  tud i d ru 

god, čeprav  ne v tako  iz ra 
ziti obliki, in  da  up rav ite lji 
sam o čakajo  p rim eren  t r e 
n u tek  za začetek stvarnega 
pogovora z našim  gibanjem .

T oda p rep riča n  sem  da bo 
do o d p rtja  p riš lo  le če bo 
m o dokazali da sm o sposob
ni tud i v p rak s i izvajati p lu 
ralizem .

V sm islu  teh  ugotovitev 
sm atram , da je  n u jn o  sk li
cati IV. skupščino  (k o n 
gres) Zveze že do konca  le
ta. Na kongresu  naj bi se 
dom enili p redvsem  o n a 
sledn jih  b istven ih  v p raša 
njih:

— p o trd ili na j bi našo  p lu 
ra listično  usm eritev ;

— nudili jasen  odgovor na 
zahteve in  predloge em ig ran 
tov;

— opredelili našo  vlogo, 
vlogo Zveze em ig ran tov  v 
okviru  celo tnega gibanja.

Adriano Martinig

C h ia rire  il ru o lo  e  la fu n z io n e  
d e ll’U n io n e  e m ig ra n ti a ll'in te rn o  

del m o v im e n to  deg li S lo v e n i in Friuli

E ’ orm ai chiaro per ognu
no di noi che gli anni 80’ 
saranno determ inanti per la 
sopravvivenza della nostra  
Com unità. Ciò che tu tti  non 
com prendono, o non voglio 
no com prendere, è che l’uni 
ca via da percorrere per ar 
rivare ad una soddisfacente  
soluzione dei nostri proble
m i è quella dell’unità  della 
nostra azione nel pluralism o  
politico-partitico.

Questo, l'Unione E m igran
ti Sloveni l ’ha capito sin dal
l ’inizio della sua attività. 
Per questo ha sem pre a ttua
to una linea pluralistica: un 
pluralism o reale e concreto, 
un pluralism o che è d iventa
to la caratteristica fonda- 
m entale della nostra Asso
ciazione e che le ha perm es
so di riscuotere grandi con
sensi tra gli em igrati slove-

II congresso a dicembre ?
Già in altra parte della no

stra pagina «Emigrant» abbia
mo sottolineato la particola
rità di questa estate. Mai co
me quest'anno i contatti con 
gli emigranti ed i dirigenti 
delle nostre sezioni sono sta
ti così intensi.

Qualcosa è cambiato tra i 
nostri emigranti. Hanno ora 
raggiunto un sufficiente gra
do di consapevolezza della 
importanza del loro ruolo nel 
processo di sviluppo della

Comunità degli Sloveni del
la Provincia di Udine. Inten
dono ora anche contare nel
la elaborazione delle strate
gie per una dignitosa soluzio
ne dei problemi della loro 
Comunità. E’ definitivamente  
superato il tempo che vede
va gli emigrati considerati 
come la com ponente popo
lare, di massa, ma silenziosa 
ed acquiescente a qualsiasi 
operazione verticistica. E’ 
anche superato il tempo che

Sekcija iz Ztiricha 
na izletu v Dachau

Letošnje pomladi je  sekcija Zveze beneških izseljencev  
iz Ziiriga organizirala pomemben izlet v Dachau (Nem čija), 
kjer je bilo med drugo svetovno vojno zloglasno uničevalno 
taborišče.

Izleta se je  udeležilo približno 40 beneških Slovencev, ki 
živijo in delajo u Ziirigu. Za zaključek naj povemo še to: M ar
sikateri udeleženec izleta je  zgubil kakšnega svojega dragega 
v krematoriju tega lagerja. Z izletom so počastili spomin 
tistih, ki so trpeli in umrli v taborišču Dachau.

voleva gli emigranti come 
manodopera di sostegno nel
le grandi manifestazioni, co
me copertura per le grandi 
elaborazioni teoriche dei pre
sunti padri del riscatto della 
minoranza slovena della Pro
vincia di Udine.

Il lavoro di maturazione  
culturale e politica svolto 
dall'Unione in questi ultimi 
anni ha portato i nostri lavo
ratori all'estero ad uscire 
dal complesso di subordina
zione psicologica nella quale 
si trovavano nel passato e a 
rivendicare il ruolo di prota
gonisti nelle decisioni che 
sempre più direttam ente li 
interessano poiché sempre  
più direttam ente coinvolgono 
il loro futuro e quello delle 
loro famiglie.

L’aspetto più importante di 
questa evoluzione sembra 
essere costituito dalia pro
gressiva presa di coscienza 
di un sempre maggior nu^ 
mero di emigrati che l’azione  
che viene svolta in loco è 
di primaria importanza, che 
realm ente può incidere sulla 
realtà e che quindi sempre  
di più quanto viene afferm a
to a livello di principi può o 
deve trovare una corrispon
denza in concrete realizza
zioni.

Non entriamo per ora nel 
merito di quanto afferm a  
Adriano Martinig. Il suo 
scritto apre un dibattito fon
dam entale che necessaria
mente troverà nel Congres
so dell’Unione, in dicembre  
o più tardi, il suo massimo 
sviluppo. Ma possiamo già 
sin d'ora afferm are che le 
sue preoccupazioni s o n o  
condivise dalla maggioranza 
dei dirigenti delle nostre se
zioni estere e che le sue esi
genze di chiarimento sono 
le stesse dell’attuale gruppo 
dirigente dell'Unione.

ni, m a ha anche suscitato  
rispetto  e considerazione tra 
le altre Associazioni dell’em i
grazione e le Autorità  dei 
Paesi nei quali operiamo.

Il I IP  Congresso dell’Unio
ne ha fortem ente  conferm a
lo questa linea e la politica  
dell'Unione in questi due an
ni ha rafforzato e de fin itiva
m ente consacrato questa im 
postazione.

Nel corso delle m ie ferie  
estive di quest'anno ho avu 
to l’amara im pressione che 
il clim a nei Circoli fosse  
cam biato e che ci fosse una 
certa ostilità  nei nostri con
fronti, proprio a causa del
la nostra linea pluralista. 
Parlando con dei responsa
bili e dei d ipendenti dei Cir
coli ha avuto m odo di con
statare che:

— per m o lti il pluralism o  
è solo uno slogan che m a
schera pratiche settarie;

— che il p luralism o reale 
dell'Unione dà fastid io  e che 
vi sono gelosie nei confronti 
dei successi della nostra or
ganizzazione;

— che purtroppo  m olti d i
rigenti e d ipendenti cond i
zionano la loro azione nel 
M ovim ento  Sloveno agli in 
teressi del loro partito, e che 
danno una giustificazione  
anche teorica del loro com 
portam ento: questo d im o
stra che per certe persone  
il p luralism o è soltanto  una 
parola di comodo;

— com incio a credere che 
pur essendo la più im portan
te associazione degli S love
ni del Friuli, l'Unione E m i

granti, in sostanza, viene 
snobbata da alcuni a ltri Cir
coli.

Un’altra constatazione spia
cevole: l'inadem pim ento  de
gli incarichi d i cui sono s ta 
ti investiti alcuni dirigenti. 
Per anni l'Unione ha propa
gandato la linea del rientro  
degli emigrati, condizione in
dispensabile per la sopravvi
venza e la rinascita della no
stra Comunità.

M olti em igrati sono ora d i
sposti a rientrare, m o lti gio
vani aspettano solo d i ter
m inare gli stud i per rifare  
le valigie. A questo proposi*

to i dati sono sufficiente- 
m ente eloquenti: nel solo 
Com une di San Pietro al Na- 
tisone sono sta te presentate  
oltre cinquanta dom ande in 
base alla legislazione sulla  
ricostruzione.

Non ci si può im pedire a 
questo pun to  di chiedere ai 
responsabili del settore : 
«Dove sono le case? Dove 
sono i posti di lavoro?». So 
no del parere che ognuno  
debba soddisfare p ienam en
te alle responsabilità che si 
assum e: non dobbiam o es
sere dei venditori d i fum o!

Una particolare a ttenzione  
m eritano infine le recenti 
elezioni am m in istra tive  i 
cui risulta ti incideranno in 
dubbiam ente in m odo deter
m inante su ll'im m edia to  av
venire della nostra zona.

A parte i Com uni guidati 
da «liste civiche» già im pe
gnate a portare avanti an
che i problem i riguardanti 
l'em igrazione e quelli relativi 
alla nostra identità  etnica, 
ho avuto l'occasione di con
statare una positiva  d isponi
bilità al dialogo ed alla col
laborazione reciproca, parti
colarm ente con la nostra  As- 
sociazione, anche da parte di 
Am m inistrazioni guidate da 
liste di Partito: m i riferisco  
in particolare al Com une di 
Stregna.

Significativo  in questo sen
so l'atteggiam ento del S in 
daco Augusto Crisetig al re
cente incontro culturale di 
Kamenica: un sindaco che 
ha chiaram ente d im ostra to  
di possedere la volontà ed 
il coraggio necessari per as
sum ersi la rappresentanza  
degli interessi di tu tte  le 
com ponenti della popolazio
ne e non solo di quelli di 
un «clan», partitico o meno.

Sono convinto che S tre 
gna non sia un caso isolato, 
che il desiderio ad una m ag
giore d isponibilità  ed a p iù  
am pie aperture esista anche 
altrove, seppur in m odo fo r 
se più discreto, e che certi 
A m m inistra tori non aspetta
no altro che l ’occasione per  
l’apertura di un serio e co
s tru ttivo  rapporto con il M o
vim ento  Sloveno. Ma sono  
anche convinto che questa  
apertura avverrà solo se da 
parte del M ovim ento  S lo ve 
no vi sarà e ffe ttiva  d im o 
strazione di concreto plura
lismo.

In  base a queste conside
razioni concepisco urgentis
sim a la preparazione del IV  
Congresso dell’Unione, da 
tenersi entro la fine  dell’an
no in corso per:

— riafferm are la nostra  
linea pluralista;

— dare concrete risposte  
alle richieste degli em igrati 
ed ai bisogni che essi riscon
trano;

— dare all'Unione la sua 
giusta collocazione nell’a m 
bito  del M ovim ento Sloveno.

Adriano M artinig
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lei Sem inario «Emigrazione e  unione  
inale al lavoro a ss is ten za  ed emigra;

Bocciato a Roma il disegno di legge in ma
teria di emigrazione regionale

Gravi disagi per le associazioni

Ad un anno dalla 2' Conferenza regionale del
l ’em igrazione del F riu li-V enezia  Giulia, la Giunta  
regionale ha approvato il 2 luglio scorso il disegno  
di legge che si proponeva di tradurre sul piano legi
slativo le risoluzioni della conferenza stessa. Pre
sentato  in Consiglio regionale il 7 luglio, il disegno  
di legge è sta to  approvato alla fine dello stesso  m e
se e inviato a Rom a per o ttenere il v isto  del Go
verno. P urtroppo q u es t’u ltim o  ha espresso un pa
rere sfavorevole e la legge è perciò risultata boc
ciata.

Questa decisione del potere centrale non può  
che suscitare una profonda delusione nel m ondo  
d ell’emigrazione. In  e ffe tti  il disegno di legge era 
il fru tto  di una am pia e approfondita  consultazione  
con le parti sociali interessate ( in seno al Com itato  
regionale dell’emigrazione, durante la 2* Conferenza  
regionale de ll’emigrazione, in occasione dell’incon

tro delle associazioni rappresentanti dell'em igrazio
ne regionale con la V1‘ C om m issione...), e il docu
m ento  finale aveva suscita to  una soddisfazione ge
nerale.

A questo  pun to  diventa  urgente prendere i p rov
ved im enti necessari per fronteggiare in m odo tran
sitorio i problem i dell’em igrazione regionale con i 
m ezzi di cui la Regione dispone. In  particolar m odo  
vanno m an tenu ti e rifinanaziati gli in terven ti di as
sistenza m ateriale previsti dalla L.R. 51/76, va assi
curata la continuità  dei vari in terven ti p revisti dal
le leggi nel cam po dell'assistenza sanitaria e scola
stica, nonché del sostegno alle a ttiv ità  degli E n ti, 
Associazioni ed Istitu z ion i degli emigrati.

Q uest'u ltim o punto  ci sem bra di particolare 
im portanza v isti gli im pegni assunti dalle associa
zioni verso i loro soci (assem blee, assistenza, adem 
p im en ti sta tu tari, ...) nonché verso le am m in istra 
zioni pubbliche ( indagine sulla propensione al rien
tro degli emigrati, rapporti con gli en ti locali...).

V. N.

IN BREVE

Alcuni importanti  appuntament i  per  i pross imi  mesi 

Settem bre
6. - Riunione del Direttivo degli ex-minatori.
9. - Riunione del Comitato Centra le  deN’Unione.
12 e 13. - Convegno sulle Malatt ie Professionali ,  in 

col laborazione con il pat ronato INAC, sede  
di Cividale.

23. - Riunione del Direttivo della sez ione femminile.  
30. - Riunione del Comitato Centra le  deM'Unione.

Ottobre
Inaugurazione della sez ione di Buenos  Aires.  
Novembre
8. - Grande manifestazione cul turale a Liegi. 

Dicembre
Seminario di formazione l inguistica per i giovani.

N.B.; ques to  programma di m ass im a potrà subire 
importanti  modifiche,  sopra t tu t to  per quanto ri
guarda l 'Argentina ed il Seminario di d icembre  
per i giovani, in caso  di convocazione del IV 
Congres so  del l ’Unione per  il m es e  di d icembre.

Le colonie estive 
per figli di emigranti

Precisazione

Già da numerosi  anni la Regione Friuli-Venezia 
Giulia in base  alla sua  legislazione co nsen te  ad un 
cer to  numero di figli di lavoratori emigrati  all’es tero  
di p a s sa re  un periodo di vacanze in Regione e più par
t icolarmente  a Lignano.

La Regione delega  alla Provincia di Udine l’or
ganizzazione concre ta  delle colonie.

Purtroppo nella mente  della gente  si è venuta 
a cr eare  una confus ione,  abi lmente mantenuta dalla 
s t am pa  locale.  Una buona par te dell 'opinione pubblica 
ri t iene in effetti che le colonie sono organizzate dal
l’Ente Friuli nel Mondo e che  sia neces sar io  rivolgersi 
a quel Ente per poter  mandare  i figli in colonia.

Senza voler ent rare  in polemica con nessuno 
ri teniamo opportuno precisare  che le Associazioni re
gionali de l l ’Emigrazione servono s p e s s o  di t ramite  tra 
l’Ente organizzatore e gli emigrati ,  ma non sono a s s o 
lu tamente  loro a ges t i re  le colonie est ive,  e che vi è 
inoltre assoluta  parità di diritto fra tutti i ragazzi, 
figli di emigrati  originari della Regione, indipendente
men te  dall’Associazione alla quale ader iscono e anche 
s e  non ader iscono a nes suna delle 5 Associazioni 
Regionali.

Amici emigrati  sloveni,  per l’e s t a t e  prossima 
pote te  t ranquil lamente rivolgervi p re sso  le nos t re s e 
zioni per  o t tenere  tu t te  le informazioni nec essa r i e  e 
per inoltrare le domande di partecipazione.

Questo  lo facciamo già da tanti anni con grande 
successo .  Il monopolio di qualcuno è solo una mano
vra politica che ten de  a diminuire il valore delle altre 
Associazioni.

v

Julijski seminar v Cedadu

Le autorità presenti all'inaugurazione dei Sem inario «Emigrazione e  unione europea» svo ltosi a Cividale nel luglio sco rso . Da sinistra verso  destra  
Aldo Gabriele Renzulli a s s e s so r e  regionale al lavoro a ss is ten za  ed em igrazione, Giancarlo Englaro presidente della  Provincia, G iuseppe Pascolini 
sindaco di Cividale, Boris Race presidente dell'Unione econom ico-cu lturale slovena.

Izseljeništvo in z
am pak  tu d i k o t p ripadn ik i 
svojega naroda . Poudaril je 
pom en dejstva, da se izse
ljenci v vsej zahodni E vropi 
zd ružu je jo  in  m ed  seboj po
vezujejo te r  izrazil p re p r ič a 
n je, da so tud i s tem  p rip o 
m ogli k  evropskem u združe
van ju  saj so v k ra je , k je r  so 
delali, vnašali nekaj novega 
m ed  p reb ivalstvom  in  so jih  
bogatili ne  le gospodarsko , 
am pak  tud i k u ltu rno . Pou
daril je  n u jn o s t da vsi p o 
m agajo  izseljencem , da se 
v rnejo  v dom ovino, k je r  m o 
ra jo  n a jti p r im ern o  zaposli
tev in bodo lahko na svojih  
tleh  nadaljevali s p rizadeva
n ji za združevanje  Evrope. 
Race je  še zlasti poudaril ak
tu aln o st te  p rob lem atike  p ri 
Slovencih, k a jti  v Beneški 
Sloveniji se je  število p re 
bivalstva zm an jšalo  za po lo
vico in  tak o  izseljen ištvo  ni 
b ilo  le osebna traged ija , am 
pak  tud i trag ed ija  celotne 
skupnosti. Udeležence zase
d a n ja  in  na to  še pozdravil 
p red stav n ik  ita lijanskega 
vodstva zd ružen ja  evropskih  
občin  Aurelio Dozio.

Od štev iln ih  p redavan j in  
posegov v d iskusijo , ki sm o 
jih  slišali v Čedadu, naj o 
m enim o p redvsem  dve: refe
ra t  p ro f. D arka  B ra tine  o 
k u ltu rn ih  in  e tn ičn ih  p ro 
b lem ih  p r i  izseljen ištvu  in  
re fe ra t dr. F e rru cc ia  Clavo- 
re  o obm ejnem  sodelovanju  
in  evropskem  združevanju .

B ra tin a  je  v svojem  refe
ra tu  po u d aril p redvsem  zgo
dovinski razvoj narodov  v 
E vropi, k je r  so p re d  20 leti 
še o b sta ja li n ek a te ri privi- 
lig irani narod i, ki so im eli 
lastno  državo, d rugi p a  so 
b ili p od re jen i in  jih  osta li 
n iso  n iti sm a tra li za narod . 
Tako je  b il p re d  20 leti, v 
p rim e ru  izseljen ištva, glav
ni d ružben i p rob lem , kako 
asim ilira ti p rise ljence , m ed 
tem  ko se sedaj s tan je  sp re 
m in ja , saj o b s ta ja jo  resna  
p rizadevan ja  — predvsem  
od s tra n i sam ih  izseljencev 
— za oh ran itev  n a ro d n o stn e  
iden tite te . K  tem u  so p rip o 
m ogli številn i dejavnik i in  
B ra tin a  je  om enil postopek  
in te rn ac io n a lizac ije  k a p ita 
la, postopek  in te rn ac io n a li
zacije delovne sile, in  u stva
r ja n ja  večnarodnostn ih  
sk u p n o sti v delavskem  raz
redu  posam ezne države, raz
voj kom unikacijsk ih  s re d 
stev  in  sredstev  javnega ob-

ČEDAD - Izseljen ištvo  je 
v vseh povojn ih  le tih  eden 
n a jveč jih  p rob lem ov dežele 
F u rlan ije  - Ju lijsk e  k ra jine  
in  še izrecno  Beneške S love
n ije, k je r  je  v tem  času  števi
lo p reb iva lstva  izredno p a 
dlo. V endar se tu d i izselje
ništvo  sam o sp rem in ja ; n a 
n j vplivajo štev ilna m edna
ro d n a  v p rašan ja , m ed  ka te 
rim i tud i o d p iran je  m eja . V 
okviru  zahodne E vrope, ozi
rom a držav članic E v ropske  
sk u p n o sti zadobiva tako  tu 
di izseljen ištvo  novo podobo  
in  se sooča z novim i p ro b le 
m i. O teh  p ro b lem ih  so raz
p rav lja li od 25. do 27. ju lija  
v Čedadu, k je r  s ta  I ta lija n 
ski cen te r za evropsko  fo r 
m iran je  C IFE  in  Zveza be
nešk ih  izseljencev p rired ila  
š tu d ijsk e  dneve o tem i; «Iz
se ljen ištvo  in zd ružena E v
ropa».

O tvoritvenega zasedan ja  
so se udeležili številn i p re d 
stavn ik i ob lasti. Prvi je  sp re 
govoril čedajsk i župan  P a
scolini, ki je  p rinese l u de le 
žencem  pozdrav  čedajske 
občine in  p oudaril izredno  
ak tu a ln o s t p rob lem atike  iz
se ljen ištva  p rav  v tej obči
ni. P redsedn ik  videm ske po
k ra jin e  E ng laro  je  p rav  tako  
opozoril na  ak tu a ln o st ra z 
p rave  o izseljen ištvu  v F u r
lan iji in  v Beneški Sloveniji, 
k je r  se sp lošn im  d ružbeno  - 
gospodarsk im  v p rašan jem  
p rid ru ž ijo  še n a ro d n o stn i 
aspek ti celo tne p ro b lem ati
ke, om enil pa  je  tu d i nova 
določila, ki om ogočajo m o
b ilnost delavcev v vseh d rža 
vah E v ropske  gospodarske  
sk u p n o sti b rez vsakršneko li 
d isk rim inacije . Deželni od
b o rn ik  Renzulli se je  uvodo
m a navezal n a  izsledke lan 
skoletne druge deželne konfe 
renče o izseljen ištvu , p o u d a 
ril je, da  izseljevanje  iz de
žele v zadn jih  letih  upada, 
končno pa  je  navedel p riza 
devan ja  deželne uprave, da 
nudi bo ljše  pogoje izse ljen
cem , ki se v račajo  v d o m o 
vino, še zlasti tam , k je r  je 
tre b a  šč ititi tud i e tn ično  in 
jezikovno bogastvo.

P redsedn ik  SKGZ B oris 
Race je  v pozdravnem  
nagovoru  n a jp re j po u d aril 
na  govoru n a jp re j poudaril 
pom en  dejstva, da je  Zveza 
benešk ih  izseljencev članica 
SKGZ, na to  pa  je  dejal, da 
se želijo izseljenci uveljavi
ti ne le ko t dob ri delavci,

veščan ja  te r  v išjo  k u ltu rno  
raven  p rebivalstva.

K ar pa  zadeva deželo F u r
lan ijo  - Ju lijsk o  k ra jin o  je 
B ra tin a  p oudaril, da je  bil 
razvoj neenakom eren  in  je 
p oudaril nu jn o st, da se na 
tem  obm očju  tu d i v okviru  
osim skega spo razum a in 
spo razum a EG S - Jugosla
v ija  poišče novih  prijem ov, 
ki u s treza jo  k rajevn i s tv a r
nosti.

C lavora p a  je  v svojem  po 
segu m ed  drug im  poudaril, 
da  so v združeni E vrop i p rav  
obm ejna  p o d ro č ja  najbo lj 
nerazvita . To dejstvo  im a  tu 
di zgodovinsko osnovo, saj 
so bile m eje postav ljene  za
to, da loču jejo  in  to re j po 
gosto razb ije jo  neko s tv a r
nost te r  jo  ločijo  na  dve p o 
dročji, ki s ta  si povsem  raz 
lični, k e r p rip a d a ta  d rugač
n im a stvarnostim a. Jasno  je, 
da na  teh  obm očjih  ni bilo 
naravnega razvoja, n a sp ro t
no, p riš lo  je  do zav iran ja

razvo ja  od s tra n i o sredn jih  
oblasti. V p o jm ovan ju  zd ru 
žene E vrope seveda n iso  d o 
pustne  take  d iskrim inacije . 
Ob m ejah  m o ra jo  to re j n a 
sta ti obm očja  m ednarodne
ga sodelovanja, tako  n a  rav 
ni zasebnih  organizacij kot 
tud i na ravni javn ih  u s ta 
nov. P ri tem  sodelovanju  
m o ra  b iti p reb ivalstvu  o- 
m ogočeno, da  spozna svojo 
k u ltu rno , družbeno  in  p o 
litično iden tite to  in  da raz
v ija  človeške odnose po n o r
m aln i zgodovinski in  d ru ž 
beni poti. Le tako  bo m ogo
če vzpostaviti neko ravno
vesje, k i bo odražalo  duha 
združene Evrope.

Udeleženci sem in a rja  so 
si ogledali tud i nekatere  
k ra je  v Beneški Sloveniji, 
k je r  so se seznanili z nek a
terim i k rajevn im i stvarn im i 
pobudam i v šp e tru , v G rm e
ku in  drugod.

Bojan Brezigar

Un gruppo di giovani partecipanti al Sem inario
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Teoria e pratica

In occas ione del III Seminario es tivo  per diri
genti de l l ’Unione emigranti  svoltosi  a Capodist ria dal 
8 al 10 agosto,  Bogo S am sa Direttore del l ’Agenzia 
Alpe-Adria nonché membro del Comita to  Esecutivo 
dell 'Unione Culturale e Economica Slovena,  alla quale 
ader isce  l’Unione emigranti ,  ha tenuto una in teres
sant i ss ima  relazione sulla storia,  la funzione e la 
linea politica della Slovensko-Kulturno-Gospodarska- 
Zveza.

Risalendo con pertinenti  ed efficaci richiami a 
quella che  fu la vicenda politica degli Sloveni nel 
secolo scorso ,  con qualche ex-cursus  ancora più lonta
no nei tempi ,  S am sa ha del ineato le principali fasi 
del l ’evoluzione della pre sa  di coscienza  nazionale 
degli Sloveni,  dest inat i  dalle v icende s tor iche  e dagli 
in teress i  delle potenze  imperialist iche,  a r imanere 
una nazione divisa.

Per quanto riguarda gli Sloveni in Italia, e più 
par t icolarmente riferendosi all 'azione della S.K.G.Z., 
pur non nascondendo  le obiet tive difficoltà per  la 
realizzazione dell 'unità degli Sloveni sugli obiettivi co
muni, S am sa ha indicato nel plural ismo delle posizioni 
parti t iche la vera  s t ra tegia  vincente  per  la soluzione 
dei problemi degli Sloveni in Italia.

Il dibatt ito che  ha segui to  ha d imostra to quan
to i dirigenti de l l ’Unione condividano la posizione del
la Slovenska-Kulturno-Gospodarska-Zveza.

IMPORTANTE
Il prossimo 8 novembre si svolgerà a Liegi 
una im portante manifestazione culturale slo
vena organizzata dalla locale sezione dell’UES.

Grande successo del Seminario 
estivo di formazione

1 partecipanti al Sem inario alla m ostra dell'A ssociazione artisti della  
Benečija-D ruitvo beneških likovnih umetnikov

Dall’8 al 10 ago s to  si è 
svolto a Capodist ria pre sso  
la Casa dello s tuden te  «Eroe 
Tito» la terza edizione del Se
minario est ivo che  l’Unione 
organizza per  i dirigenti de l 
le Sezioni estere .  Anche q u e 
s t ’anno il Seminario è  s ta to  
organizzato in col laborazione 
con la Conferenza  cost iera 
dell 'Alleanza social ista del 
Popolo lavoratore.

Al Seminario hanno p a r te 
cipato una trent ina di emigra 
ti, a s s i em e  alle loro famiglie, 
occupati  in Svizzera, Francia, 
Germania Federale e Belgio.

Il Seminario è  s t a to  aper to  
dal Pres idente  dell’Unione, 
Clavora, il quale  ha sot toli 
nea to  ch e  ques ta  iniziativa 
vuole ra pp resen ta re  oltre che  
un momento  formativo, a n 
che  un punto d ' incontro  per 
i dirigenti dell 'Unione così 
com e  un aggiornam ento  sul
le realizzazioni compless ive 
di tut to il Movimento Slove
no della Provincia di Udine.

Tenendo  conto  del pro
gramma compless ivo del S e 
minario, Clavora si è  soffer 
mato  nel suo  indirizzo di s a 
luto a due  importanti d o cu 
menti: la par te  economica  
del Trat ta to  di Osomio e il 
re cen te  ac co rd o  co m m er ci a
le st ipulato tra la Jugoslavia 
e la Comunità Economica 
Europea.  Quest i  due  d o c u 
menti, ha det to  Clavora, po 
t rebbero  consen t i r e  un rilan

cio ec onomico delle zone  di 
confine e quindi ra p p re sen 
tare an c h e  per  gli Sloveni 
del Friuli co nc re te  prospet t i 
ve di sviluppo. Spet ta  ora a 
tut to il Movimento Sloveno 
ed in par ticolare all’Unione 
Emigranti t rovare gli s t ru 
menti adatt i  per  inserirsi in 
q ues to  proget to  di ampio re
spi ro in quanto  la nos t ra  t e r 
ra e tut to il Friuli per  la loro 
col locazione geografica  han 
no tu tte le prerogat ive p o 
tenziali per  d iventare un pu n
to economico vitale dell ' inte
ra Europa.  «Dobbiamo ora 
lavorare per  far sì che  a t 
torno a ques to  proget to  si 
formi una volontà politica 
suff ic ientemente  forte per 
supe ra re  il retaggi del p a s s a 
to e sconf iggere  definitiva
mente  quelle forze nostalgi 
che  che  hanno com e  chiara 
intenzione la liquidazione del 
la nos t ra  Comunità».

Il d i b a t t i t o  dimostrava 
quan to  ormai si sia consol i 
data all ' interno dell’Unione 
la volontà di par tec ipare  a t 
t ivamente alla definizione del 
le politiche che  coinvolgono 
gli Sloveni del Friuli, con la 
coscienza  di e s s e r e  e lemento  
indispensabi le alla rinascita 
della Comunità s t essa .

Al termine del dibattito, e 
dopo una breve pausa  i par 
tecipanti  al Seminario si re 
cavano alla cantina vinico
la (VinaKoper) deH'impresa

agraria di Capodistria dove 
la Conferenza  cos t iera del- 
l’A.S.P.L. allestiva una s e r a 
ta ufficiale alla quale  pa r te 
cipava in rappresen ta nza  del 
l 'Alleanza il Dott. Kolenz. Ai 
rappresentanti  della VinaKo
per  veniva con se g n a ta  una 
targa ricordo men tre  il Dott. 
Kolenz riceveva una r iprodu
zione della Pietra di Biacis, 
simbolo della autonomia  d e 
gli Sloveni delle Valli del 
Natisone.

Il seco n d o  giorno, dopo la 
par te  ri servata alla d i s cu s 
s ione (con la par tec ipazione 
di Bogo Samsa,  vedi riqua
dro), la comitiva visi tava gli 
impianti deH'impresa Ipplas 
che  s ta per  iniziare a lavora
re a San Pietro in col labora
zione con la Vetrores ina di 
Povoletto.  Oltre che  a d ibat 
tere  della in teressant issima 
realtà del l 'autoges tione,  dei 
rapporti  tra c l as se  operaia e 
Sta to  in un s is tema di auto- 
ges t ione  socialista,  i par tec i 
panti visi tavano l’impresa e 
potevano rendersi  conto  del
l 'est rema salubrità degli im
pianti e del l ' inesistenza di 
qualsiasi  odore.

Nel pomeriggio il gruppo 
si incontrava con esponent i  
della Comunità degli Italiani 
e di quella di in teresse  au to 
ges ti ta per  gli appar tenent i  
al gruppo nazionale italiano 
di Capodistria.  Nel co rso  del
l’incontro, int rodot to da En

nio Opassi  e t r ascorso  in 
un ’a tmosfera  improntata alla 
massimia cordialità, agli emi
grati sloveni è s ta to  illustra
to lo sviluppo cost ituzionale 
delle Comunità nazionali in 
Jugoslavia con particolare 
riferimento al gruppo nazio
nale italiano.

L'ultima mat tinata è s tata 
riservata alla d iscuss ione  dei 
problemi organizzativi interni. 
Dalla approfondita e  molto 
det tagl iata d iscuss ione è  e- 
mersa  la necess i tà  di m ag 
giormente s t r ingere  i c o n 
tatti tra le varie s t ru t ture  
dell’Unione, minatori,  donne,  
giovani, ex emigranti,  ecc.  La 
linea politica dell’Unione, che  
è di fondamenta le  importan
za per lo sviluppo d em o cr a 
tico di tut to il Movimento 
Sloveno nel Friuli, potrà af 
fermarsi  solo s e  aH’interno 
dell’Unione verrà consol ida
to e diffuso l 'attuale spirito 
di aperta  collaborazione,  di 
schiet to confronto,  di ampia 
partecipazione.  In ques ta  pro 
spett iva,  diventa sem p re  più 
evidente la necess i tà  della 
creazione di un «Bollettino» 
per gli aderenti  all’Unione.

A conclus ione del Sem ina
rio, i partecipanti ,  com e  pre 
mio alla ser ie tà ed alla c o 
s tanza  del loro impegno si 
sono  offerti una magnifica 
gita in barca  fino a Porto- 
rose.

Il rappresentante della Conferenza costiera  SZDL dott. Kolenc m ostra 
ai partecipanti il dono offertogli dall’Unione em igranti sloveni: una ripro
duzione della pietra di Biacis

E' ladro ohi ruba 
e chi tiene I

Uno degli aspetti p iù  af
fascinatiti delle tradizioni del
le nostre Valli sono le feste  
folcloristiche che continuano  
a caratterizzarle attirando  
sem pre un fo lto  pubblico. 
L'evoluzione sociale e politica  
ha rotto  il guscio della m ono
tonia che rischiava di avvol
gere queste m anifestazioni 
dando loro una im pronta  ed 
un significato storico.

M aturata in una p iù  pro
fonda e sen tita  coscienza eu
ropeistica, all'insegna della 
amicizia e della fratellanza  
fra tu tti  i popoli e partico
larm ente nel rispetto  dello 
spirito  del Tratta to  di Osimo, 
la gente ha voluto  rivalutare 
il significato di queste feste  
associandole a degli incontri 
socio-culturali che segnano il 
rafforzam ento di una sem pre  
p iù  proficua collaborazione 
transfrontaliera con i popoli 
confinanti (Austria  e Jugo
slavia).

Ora certuni, che non san
no ragionare col proprio cer
vello, non accettano questa  
civile evoluzione; ispirati da 
lugubri veggenti e guidati da 
falsi pro fe ti si sono abbando
nati a volgari e vandaliche 
azioni d i sabotaggio. Mi ri
ferisco ai due gesti che mag
giorm ente m eritano l'epiteta  
di teppistici: la profanazione  
del m onum ento  ai caduti 
presso il c im itero di Tribil 
Superiore e quella della Pie
tra di Kam enica che, sim bolo  
della millenaria autogestione  
delle nostre Valli costituisce  
l’orgoglio morale e la bandie
ra della nostra stirpe.

Q uesti individui non an
cora identificati, m a facil
m ente classificabili ideologi
cam ente e politicam ente, agi
scono nella no tte  com e ladri. 
Ma cosa pensano di rubare? 
Forse la coscienza dei citta 
dini?

Nessuna violenza morale 
ha po tu to  m ai cambiare lo 
spirito  um ano, anzi p iù  esso 
subirà um iliazioni e vessazio
ni più ne uscirà convinto, rin
vigorito e preparato a sop
portare prove anche più dure, 
perchè avrà meglio capito che 
la sua è la buona via e che 
sta com battendo una giusta  
battaglia. Che nascondino  
quindi questi figuri la loro 
faccia nel buio della loro 
ignoranza, poiché l’oltraggio 
e l ’onta si riversano sulla loro 
dignità!

Troppa gente ancora p ur

troppo accetta queste azioni 
teppistiche ostentando una  
placida indifferenza, spesso  
resa colpevole da un  cinico 
com piacim ento, quando non  
addirittura  occultam ente nu
trita da un sadico consenso. 
E ' questa la situazione più  
sconcertante, grave e triste, 
la p iù  preoccupante e tragica, 
quella che rende anche più  
difficile  lo sm ascheram ento  
dei mascalzoni. E ' avvilente  
ed um iliante constatare che 
esiste tra la nostra gente an
che chi a fferm a che se li co
noscesse o ffrirebbe loro da 
bere per incoraggiarli nelle 
loro turp i im prese. N on sono  
forse questi a ltrettan to  col
pevoli degli stessi autori, in 
quanto ne sono i taciti e vili 
complici? E ' ladro chi ruba 
e chi tiene il sacco!

N essuno pretende im 
porre niente a nessuno. Se  
non si condividono le opinio
ni espresse da una parte è 
sem plice segno di civiltà non 
oltraggiarle e rispettare la li
bertà di ciascuno ad espri
m erle e professarle. Se se ne 
vede la necessità le si conte
sti pure in tu tta  libertà, m a  
correttam ente e pubblica
m ente, alla luce del giorno, 
con la parola o con la penna  
e non m ediante la com plicità  
della no tte  con un sordido  
pennello.

A questo pun to  un'esor
tazione s'im pone ai dirigenti 
della C om unità M ontana, 
quali rappresentanti di tu tta  
la Com unità, a ffinchè si as
sum ano la responsabilità di 
intervenire condannando u f
ficialm ente questi atti, solle
citando se necessario anche 
l ’in tervento  delle forze del
l’ordine. Ma sarebbe soprat
tu tto  doveroso, utile ed allo 
stesso tem po politicam ente  
qualificante da parte loro 
sensibilizzare l'opinione pub
blica contro i pericoli del tep
pism o. Nulla in fa tti ci assi
cura che tali gesti, sem pre più  
inconsulti, non possano alla 
lunga degenerare in vere e 
proprie azioni terroristiche, 
sim ili a quelle che purtroppo  
turbano altre parti del nostro  
Paese, e sconvolgere così la 
secolare tranquillità  delle 
nostre Vallate.

Che terribile responsabi
lità m orale se ciò dovesse 
succedere !

Franco Crisetig
La Louvière - Belgio

Il gruppo dei giovani di Tamines

Il responsabile della sez ion e  giovanile  
introduce il dibattito

el Belgio Walter D rescig m entre

Mladi  v  Belgi j i

24. avgusta je bilo v Taminesu pomembno srečanje  mla
dinske sekcije.

Udeležili so se  ga tudi predstavniki mladinske sekcije 
iz Liegeja. O tem pomembnem dogodku, na katerem so se  
pomenili o organiziranosti  mladih izseljencev v Belgiji, bomo 
podrobneje poročali v prihodnji številki.

I g i o v a n i  in B e l g i o

II 24 agosto  si è svolta a Tamines una importante riu
nione della sez ione giovanile. Alla riunione ha par tecipato una 
delegazione della sez ione di Liegi.

Sul pross imo numero daremo maggiori informazioni su 
ques to  incontro, nel corso del quale è s ta ta  decisa una im
portante iniziativa di mobilitazione dei giovani aderenti  alla 
Unione emigranti  in Belgio.
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Sollecitato un incontro con l’assessore regionale alla rico
struzione delle zone terrem otate : 
E’ necessario capire meglio i problemi degli emigrati !

I problemi della ricost ruzione sono tanti e compless i .  Ogni nuovo caso 
propone a coloro che devono appl icare le leggi quesit i  delicati ,  impone dif
ficili interpretazioni,  sol leci ta le capaci tà giuridiche.

Per quanto riguarda gli emigrati  la si tuazione viene compl icata dalla 
loro obiett iva condizione di lontananza, da una informazione non sempre  
puntuale e sopra t tu t to  dall’a ssenza  del lavoratore emigrante  per  quas i  tutto 
l 'arco deM'anno.

Per d i scutere  dei particolari problemi  che si pongono ai lavoratori emi
grati nei confronti delia ricostruzione,  l’Unione emigranti  ha sol leci tato un 
incontro con l’A s s e s s o r e  regionale alla Ricostruzione delle zone t er remo
tate,  Salvatore Varisco.

L’Unione emigranti  chiederà in particolare:
1. la riapertura a favore degli emigrati  per un periodo di sei mesi  dei t e r 

mini per  la presentazione delle domande relative alla L.R. 63/77;
2. in considerazione delle difficoltà obiet tive (reperimento aree,  disponi

bilità imprese  edili, ecc....) di al lungare da 5 a 10 anni il te rmine del 
rientro per coloro che usufruiscono delle disposizioni del l’art. 48 della 
s t e s s a  legge;

3. possibil i tà,  per gli emigrati ,  di sp os ta re  dal Comune dove è s tata  fatta 
la domanda ad un'altro dell ’area ter remotata ,  la localizzazione della 
cos t ruzione della propria abitazione;

4. una giusta e rapida soluzione del problema della compropr ietà.
Con ques te  rivendicazioni, raccol te dalle numerose  sollecitazoni degli 

emigranti  s t es s i ,  l’Unione intende dare un ’ulteriore contributo alla solu
zione dei tanti problemi con i quali si t rovano confrontati  gli emigrati.

Zahteva po srečanju z deželnim odbornikom za obnovo po 
potresu prizadetih območiji

Odpravljanje pos ledic po t resa  je zahtevna in zelo zapletena naloga. 
Vsak posamezen primer namreč  predstavlja posebnost ,  ki zahteva od pri
stojnih oblasti  podrobno obravnavo in predvsem čut  za najboljšo interpre
tacijo zakonskih določil. V posebnih težavah pa so s e  znašli emigranti .  To 
že samo zaradi objekt ivnega dejstva oddal jenost i  od domačega kraja, zaradi 
njihove skoraj  s ta lne  odsotnosti  in zaradi pomanjkljive, včasih celo netočne 
informacije,  ki jo lahko dobijo na tujem.

Da bi se  lotili reševanja številnih vprašanj,  s  katerimi se  morajo spo 
prijemati izseljenci,  je Zveza slovenskih izsel jencev vnovič zahtevala s e 
s tanek z deželnim odbornikom Variscom. Na ses tan ku  bo postavila predv
sem  s led eč e  zahteve:
1. Ponovno odprt je roka za predložitev prošenj  v smislu deželnega zakona 

63/77 v korist  emigrantov.  Rok naj bi ponovno odprli za 6 mesecev.
2. Zaradi objektivnih težav (nerazpoložljivost zazidljivih zemljišč,  po

manjkanje gradbenih podjetij itd.) naj bi podaljšali  za nadaljnjih pet  
let rok za vrnitev emigrantov ki so, ali ki bodo koristili  olajšave,  ki jih 
predvideva člen 48 omenjenega zakona. Rok bi se  tako podaljšal s  s e 
danjih pet  na d e s e t  let.

3. Možnost da izseljenci ki so vložili prošnjo v svoji občini za zgraditev 
hiše,  lahko ugodnosti  ki jih predvideva zakon p renesejo  v drugo občino 
na potre snem področju.

4. Zahteva po pravični in predvsem hitri rešitvi vprašanja solas tnine.
To so b is tvene zahteve,  ki so jih postavili emigranti  na številnih s r e 

čanjih in ses tankih  in ki jih Zveza namerava izpeljati do kraja.

Situazione occupazionale in Europa, 
emigrazione italiana, 

problemi sociali e pensionistici
Al termine del s e m e s t r e  di presidenza  italiana del Consi

glio dei Ministri della Comunità europea,  l’Agenzia «Inform» 
ha rivolto al Ministro del Lavoro e della Previdenza Sociale,  
on. Franco FOSCHI, nella sua  ves te  di Pres idente di turno del 
Consiglio dei Ministri del Lavoro e degli Affari Sociali della 
CEE, alcune domande relative al se t to re  deH'emigrazione.  
Riportiamo alcuni passi  dell ' intervista.

D. —  Quali possono esse
re i riflessi di una politica 
della occupazione a livello 
europeo sulla nostra em igra
zione?

R. —  Il futuro dell’o c c u p a 
zione in Europa non si p re 
sen ta  facile e nei prossimi 
anni, s e  non verranno pre se  
ad e g u a te  misure,  i motivi di 
p reoccupaz ione au m e n te r a n 
no sens ibi lmente.  Credo che 
uno sviluppo equilibrato del 
l’economia  vada impostato,  
oltre ch e  a t t raver so  gli a u 
menti  degli investimenti  e  la 
limitazione di costi  di p rodu
zione, an c h e  a t t raver so  una 
politica attiva del mercato  
del lavoro che,  favorendo un 
migliore incontro tra d o m a n 
da e offerta,  sia di s o s t e 
gno ai livelli occupazionali .

Ciò potrà realizzarsi a t t r a 
verso una migliore in tegra
zione del mercato  com un i ta
rio, oggi s p e s s o  s legato  nel 
le s u e  component i  nazionali 
e regionali.  Per  raggiungere 
tali risultati sarà  necessar io  
ass icurars i  ch e  le s t rut ture 
dei servizi dell’impiego e  del 
la formazione profess ionale 
r ispondano a q u e s t e  e s ig en 
ze ed occorre rà  as s i cu ra re  
una par tec ipazione a t t i v a  
delle parti sociali alla co n 

cezione e alla m essa  in o p e 
ra della politica del mercato  
del lavoro, allo sco po  di mi
gliorare la si tuazione e di 
lottare contro  la d i s o ccu p a 
zione.

D. —  Il problema della uni
ficazione degli assegni fam i
liari per gli emigrati in sede 
CEE desta molte preoccupa
zioni tra i nostri lavoratori. 
Vi sono effettivam ente delle 
possibilità che gli emigrati 
con i familiari in Italia subi
scano una diminuzione del 
loro reddito?

R. —  Su q ues to  problema 
il nos t ro  obiettivo è di m an
tene re  ferma la r egolamen ta 
zione comuni taria vigente in 
mater ia di ver sam en to  di a s 
segni  familiari, che  prevede 
il r iferimento al P ae s e  di 
impiego del lavoratore.

Si trat ta di una ques t io 
ne ch e  tocca  da vicino gli 
interessi  concret i  della no 
s tra emigrazione in impor
tanti Paesi.

Il mantenimento  del cr ite
rio del P aes e  d ’impiego nel 
l’ambi to comuni tario non 
esclude,  da par te  nost ra,  una 
disponibilità ad esa mina re  
problemi e situazioni ch e  ri
guardino i rapporti  della Co

munità con Paesi  terzi ed 
eventuali  formule transi torie 
per  l’ade s ione  di nuovi m em 
bri.

D. — Infine una domanda 
che esula dal campo com u
nitario. Ella ha annunciato  
un disegno di legge per ren
dere più spedite le procedu
re INPS. Sono previste mi
sure particolari per le pen
sioni in regime internaziona
le e per quelle pagate a l
l’estero?

R. —  Il ri tardo nella liqui
dazione delle pensioni in re 
gime internazionale deriva 
sia dai lunghi tempi di t ra t 
tazione riscontrabili sul pia
no nazionale,  sia dalla intrin
s ec a  compless i tà  delle p ro c e 
dure  intemazionali  che  —  
com e  è  noto —  sono  di ret te 
al coordinamento  dei diversi 
s istemi di s icurezza sociale 
dei Paes i con i quali vigono 
accordi  in materia.

Una modifica delle p ro ce 
du re  interne italiane dovreb
be già appor tare  un miglio
ramento  della si tuazione.

Il d i segno di legge per 
rendere  più rapide le p ro c e 
dure  INPS non cont iene  s p e 
cifiche disposizioni in m a t e 
ria. La ques t ione ,  in effetti, 
può e s s e r e  conven ie n tem en 
te risolta più che  mediante  
una regolamentazione legi
slativa con un migliore co o r
dinamento  delle diverse fasi 
di t rasfer imento  della p re s ta 
zione pensionis t ica fra i s e r 
vizi deN’INPS, nonché  fra le 
banc he  in Italia e all’es tero.

In co n tri d e ll’U nione e m ig ra n ti 
c o n  le a m m in is tra z io n i c o m u n a li

Questa estate è stata par- 
icolarm ente a ttiva per la 
Inione Em igranti: due im- 
'ortanti Sem inari di studio, 
um erosi con ta tti a livello 
egionale in occasione della  
>reparazione della nuova  
igge regionale su ll’emigra- 
ione, tanti, tan tissim i incon- 
ri con gli em igrati tornati

per le ferie, due Feste del
l ’Em igrante, ecc.

Q uest'anno più che mai 
abbiam o capito l’im portanza  
che può avere per i nostri 
lavoratori all'estero un pun
to di riferim ento , un punto  
d ’appoggio, un luogo, una 
persona con la quale poter  
parlare dei propri proble-

Srečanja z občinami Il ruolo della donna 
nella BeneciaLetos poleti je  Zveva slo

venskih em igrantov b ila  še 
posebno aktivna: p rired ila
je dva pom em bna štud ijska  
sem inarja, v rsto  stikov na 
deželni ravni glede osnutka 
novega deželnega zakona o e 
m igraciji, m nogo srečanj z 
em igranti ki so se za dopust 
vračali domov, dva praznika 
em igrantov te r  še in še...

Letos sm o tako kakor n i
koli doslej razum eli pom en, 
ki ga im a lahko za naše 
izseljence v tu jin i oseba ozi
rom a kraj, k je r  lahko n a j
dejo vso po trebno  oporo, se 
lahko pogovorijo o svojih 
problem ih, o težavah, o 
skrbeh  v b ližnji bodočnosti. 
Letos sm o tudi razum eli, da 
je  p o le tje  n a jbo lj p rim eren  
čas za to, da se u resn ičijo  
kongresni sklepi in se vzpo
stavi živ ter neposreden 
stik  m ed posam eznikom , z 
vsemi njegovim i problem i

ter našo Zvezo. Prišli sm o do 
zaključka, da je  končno n a 
stopil pravi trenu tek , da  se 
uresniči eden najbolj po
m em bnih sklepov zadnje 
skupščine, to je  da se vzpo
stav ijo  neposredni odnosi 
tudi med Zvezo in občinsk i
mi upravam i krajev, od ko
der izhajajo  naši člani'. S  
tem  bi končno tudi p rem a
gali oviro nezaupanja, ki jo  
še tudi danes večkrat in na
m enom a postav lja jo  do naše 
organizacije.

V prašan ja  obnove, z d ru 
gimi besedam i vp rašan je  za
gotovitve ustreznih  bivalnih 
pogojev za izseljence, ki se 
vračajo, o s ta ja  naša pogla
vitna skrb . Prav zarad i tega 
sm o vnovič zahtevali tud i 
sestanek z občinskim i odbo
ri vseh prizadetih  občin.

Upajm o da bo odgovor v 
tem  sm islu ugoden.

mi, delle proprie ansie e 
preoccupazioni relative al
l’im m edia to  fu turo .

Quest'anno più che mai 
abbiam o capito che il perio
do estivo è il m om en to  giu
sto per concretizzare le de
libere congressuali, per ren
dere vivo ed im m edia to  il 
rapporto tra singolo em i
grante, con quanto  rappre
senta di problem atico, e 
stru ttu ra  associativa.

Dalle riflessioni che sono  
seguite a questa in tensissi
ma fase estiva si è consoli
data la convinzione che era 
giunto il m om ento  di dare 
concreta attuazione ad una 
delle p iù im portan ti delibe
re dell'u ltim o Congresso e 
cioè l'istituzione di un rap
porto  d iretto  con le A m m i
nistrazioni dei Com uni dai 
quali provengono i nostri as
sociati. Questo anche per 
rom pere il m uro  di d iffid en 
za che oggi ancora, qualche 
volta strum enta lm ente , vie
ne eretto  nei nostri con
fronti.

I problem i della ricostru
zione, in altre parole, per  
quanto ci riguarda più d iret
tam ente, il problem a della  
casa per l’em igrante che 
rientra, sono al centro delle 
nostre preoccupazioni. Per 
questo abbiam o sollecitato  
un incontro con le G iunte di 
tu tti  i Com uni interessati.

Speriam o che la risposta  
sia positiva.

E' risaputo e constatato che da sem
pre le nostre donne sono state oppres
se e sottomesse al culto della supre
mazia dei valori virili. Costretta a la
vorare duramente, in casa e fuori, sop
portava da sola il pesante fardello del
la responsabilità morale della famiglia 
e tante volte doveva assumersi anche la 
direzione economica, trascurata dal ma
rito troppo spesso dedito all'alcoli
smo.

Chiusa nel suo mutismo, reso un 
po' masochistico da un mito che la 
rendeva impotente, quello della ne
gazione della femminilità, accompliva 
il suo compito con rassegnazione ed 
abnegazione, fiduciosa e consapevole 
che i suoi valori, un giorno, avreb
bero scosso la famiglia e la società.

Martire ed allo stesso tempo eroi
na, in un mondo di miseria e di igno
ranza, cominciò a maturare in lei la 
coinvizione d i racchiudere in sè una 
forza, che avrebbe potuto costituire 
l’embrione di una rinascita socia
le, basata sulla rivalorizzazione della 
donna.

I  tempi si esvolsero progressivamen
te e le diedero ragione. Siamo arriva

ti, passo a passo, a quella che si vuo
le definire l ’emancipazione della don
na. Essa si proclama indipendente, li
bera nelle proprie azioni, padrona di 
organizzare la sua vita; gode degii 
stessi diritti dell’uomo e la troviamo 
dappertutto, nelle fabbriche, nelle am
ministrazioni, nella vita pubblica. Si 
assiste, in un certo senso, ad un pro
cesso addirittura inverso a quello che 
ha caratterizzato i secoli passati: si 
direbbe che l’uomo stia abdicando e 
che sventoli già alto il vessillo del pa
triarcato.

Ma, prima di trarre tali conclusio
ni, soffermiamoci un po’ a valutare la 
situazione da un punto di vista più 
obiettivo e critico. Sappiamo che tu t
te le donne lavorano, oltre che all’in
terno, anche fuori del loro focolare do
mestico, perchè con ciò pensano di no
bilitarsi; sembra perfino che l’uomo 
voglia così discaricare la quasi tota
lità delle sue responsabilità su di lo
ro. Ma non ci siamo mai rese conto 
che tu tti i posti guida appartengono 
a questi? Non ne consegue la conside
razione che al giorno d ’oggi, come nei 
tempi passati, la donna ha le sue gior

nate smisuratamente riempite e resta 
vittima e martire anche nella nostra 
generazione?

Qualcosa quindi non quadra; per 
arrivare ad una vera emancipazione bi
sogna cercare un’altra via. Dobbiamo 
innanzitutto liberare noi stessi dei no
stri secolari tabù inibitori, che ci ren
dono piene di complessi ed indirizza
re la nostra azione secohdo più giusti 
e ponderati criteri.

La rivoluzione che la donna ha vo
luto operare non deve essere una ri
volta, ma una conquista che fondi le 
sue radici nella sincerità e profondità 
del suo intimo, che parte dalla co
scienza della propria dignità, in base 
ai più alti valori morali e spirituali 
che la animano. Deve innanzitutto rea
lizzare una vittoria sulla sua persona
lità, altrimenti essa resterà sempre 
schiava, ancora peggio di prima, ed 
allo stesso tempo vittima della sua 
inutile sfida e della propria sterile 
audacia.

A l mito dei valori virili deve op
porre la sua sensibilità e la sua ma
turità psicologica ed affettiva, requi
siti indispensabili per condizionare il 
processo evolutivo della società che la 
circonda.

E la Benecia ha bisogno del ruolo 
della donna, femminista o no, per il 
raggiungimento della meta che è co
mune e cara a noi tutti: un maggiore 
sviluppo e benessere economico, so
ciale e morale della nostra popola
zione.

Sotto questo auspicio auguro ,an
che a nome di tutte le donne della 
Benecia in Belgio, buon lavoro a tutte 
le donne ed a tutte le associazioni fem
minili che operano nella nostra terra, 
affinchè si maturino nella coscienza 
che faccia loro scegliere ed intrapren
dere la giusta via. Il nostro ruolo non 
sarà facile. Molto infatti resta ancora 
da fare per moderare e canalizzare 
la radicata podestà dell’uomo; sarà 
nostra missione saper ispirare ed in
citare la sua antica fierezza e dignità 
secondo principi nuovi, più umani 
e più costruttivi. Solo così potremo 
marciare su due binari paralleli nella 
stessa direzione; solo così la parità 
reale tra uomo e donna potrà dirsi rea
lizzata.

Sono convinta che lo sviluppo della 
Benecia passa anche attraverso la li
berazione della donna.

M irella Balus - La Louviere - Belgio

Tre «fiori» a ss is to n o  con grande attenzione ai lavori del Sem inario
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STARE OBRTNIŠKE DEJAVNOSTI V BENEČIJI (4)

Šuoštarji, Žnidarji in tkalci

Naši predniki so razna kme
tijska orodja in kuhinjsko 
posodo izdelovali kar sami 
doma; uvažali (kupovali) so 
praktično samo  železo. Ne
kateri so postali pravi s t ro 
kovnjaki v izdelovanju določe
nih posod; Jelinci na primer 
so izdelovali osunjke (iz o- 
reha in nagnoja) Marsinci ko- 
sišča, -v Matajurju in pri Du- 
šu lesene  žlice, v Ofijanu 
cajne, skoraj vsi pa za doma
če  potrebe  so znali plesti  ko
še,  pletenice,  buteje (posoda 
v obliki sodiča sple tena  iz 
beke kamor so spravljali le
šnike); tudi obuvala so bila 
domače proizvodnje: košpi za 
moške (iz javorja ali klina), 
žeki (podplat ses tavl jen  iz 
več plasti tkanine,  vrhnja 
s t ran pa platnena),  komašilni 
(iz platna in kože), cokle za 
ženske,  boškore (vrhnja stran 
iz volne, podplat  pa iz p le te
nega paluda it. cartoccio);  
poznali in obuvali so seveda 
tudi škornje (bote), čevlje 
(čarieuji al čaruji) ter  gorske 
čevlje s krampeži; izdelovali 
so jih domači čevljarji, šuosta 
rji, ki so jih oblikovali na ko
pitih: usnje so  ver jetno ku
povali na čedajskem trgu al 
pa v Kobaridu, kjer so stroji
li kože; kako razširjena je bila 
ta obrt  nam pričajo številna 
hišna imena: Šuoštarji  in Ko
pitarji.

Žnidarji pa so  šivali obleke 
iz domačega platna; starejši  
ljudje znajo pripovedovati ka
ko so pred s to in več  leti na

primer v Ložcu in na Trčmu- 
nu «tikali» domače platno s 
posebnimi  stroji; danes  iz 
tkalske terminologije se  je o- 
hranil izraz ahje (česalnik) s 
katerim so ahjali (česali) pre
divo (volno); tkali so možje 
pozimi medtem ko so ženske 
predle,  najprej ročno (urate- 
no) in potem mehanično (ka- 
lourat) ter  ovijale š t rene  na 
ovijala; š e  dandanes  s t are jše  
ženske vedo povedati kako je 
ses tavl jen  kolovrat (perotni- 
ca, špuoje itd.) čeprav je ta 
slednji postal  samo okrasni 
predmet ,  ki ga opazimo v 
mars ikateri  naši hiši. Naši 
domači tkalci so rabili kot su 
rovino «neko zelje al pa t ra
vo (prediva)», ki so jo najprej

odpustili v vodi; platno je bi
lo iz volne (una), iz kukè (ne
ka trava),  iz lanu, iz konoplje 
ali iz meželane (iz it. mezza- 
lana, to je: pol lanu in pol 
volne) in iz njega so potem 
izdelovali pre jnaste arjuhe, 
koucilne (odeje),  meželanove 
bargeške, kikje, srajce,  jope 
itd. Platno so farbali pretežno 
s črno barvo; ženske kiklje so 
bile izključno črne barve.

Kako je bila razširjena ne
koč pri nas  tkalska obrt  pri
čajo na primer naslednja le
dinska imena zapisana predv
sem  v sovodenjski  občini: 
pod lanišči (Starmica),  kono- 
pišče (Gabrouca),  lanišča (Če- 
p leš išče,  Ruonac, Livek), la- 
nišče (Bardo/ Garmak) B.Z.

DRENCHIA 
Incontro del PCI a Cras

G ran p a rte  giovani i nu 
m erosi convenuti a ll’incon
tro  del PCI organizzato  a 
C ras di D renchia dalla  sezio
ne di G rim acco. In  d iscus
sione i p rob lem i delle am 
m in istrazion i, la po litica  del 
PCI p e r la zona di confine, 
la s tam pa  com unista.

A conclusione dell’incon
tro  l’assem blea ha ap p ro v a
to  a ll’unan im ità  un  ord ine 
del g iorno di condanna per 
a tti vandalici ed  il teppism o 
che hanno  teso  a guastare  
la partecipazione  e il c a ra t
tere  dell’incon tro  dei popoli

di confine di K am enica.
Il PCI sollecita  le a u to rità  

a g a ran tire  il libero  svolgi
m ento  di m anifestazion i cu l
tu ra li di c a ra tte re  così signi
ficativo e chiede che venga
no svolte le oppo rtu n e  inda
gini p e r sm ascherare  i re 
sponsabili.

I com unisti in sistono  p e r
chè la s tessa  popolazione, 
che ha  unan im am ente  r ip ro 
vato le azioni tepp istiche, si 
faccia p a rte  in  causa  eserc i
tando  la m assim a vigilanza 
su  eventuali squad re  so
spette.

Artisti
della Benecia:

Attività 
in c rescendo

Dopo alcune «personali» 
dei m esi scorsi, l'Associazio
ne a rtis ti della Benecia ha 
realizzato una serie di m o 
stre di p ittura  e di artigia
nato artistico in d iversi cen
tri, fra cui Clodig, in colla
borazione con l’am m in istra 
zione com unale di Grimacco, 
Kam enica, S. Leonardo, in 
collaborazione con il com ita 
to festeggiam enti per San  
Rocco, ed a Opcina (Trie
s te ).

M oltissim i i visita tori a 
tu tte  le esposizioni e buoni 
gli apprezzam enti sia per gli 
espositori più m aturi, sia 
per quelli più giovani. Par
ticolarm ente apprezzati i la
vori di artigianato, per i qua
li sopra ttu tto  espongono d i
verse donne e ragazze.

Le recenti iniziative hanno  
avuto l ’appoggio delle au tori
tà locali ed anche la parteci
pazione alle «vernici»: a Clo
dig è sta to  presente oltre al 
sindaco ,il presidente del 
consiglio regionale, Colli; 
a S. Leonardo il sindaco di 
quel com une, Sim az, e quel
lo di Cividale, Pascolini.

Le m ostre si sono svolte  
nelle sedi scolastiche dei due 
centri: particolarm ente beh 
la quella di S. Leonardo, do
ve la m ostra  degli A rtisti 
della Benecia ha avuto una), 
sistem azione grandiosa.

Na otvoritvi razstave um etnikov v Sv. Lienartu: čedajski šindak Pascolini, 
direktor um etne galerije Balus, šindak sv . Lienarta Sim az an predsednik  
um etnikov Vogrig

S. PIETRO AL NATISONE 
Collegi IPS ancora in crisi: 

non ci sono soldi!
N onostan te  l’approvazione 

della nuova legge regionale 
p e r il d iritto  allo studio , il 
collegio dell’IPS  di S. P ietro  
al N atisone è tu tto ra  in  pie
na  crisi. La P rovincia ha  fa t
to  sapere  al consigliere Pe- 
tric ig  che il p iano  di sovven
zioni è s ta to  approva to  dalla 
g iunta, m a  c ’è tu tto ra  un  
«iter» da seguire, p e r qu an 
to  i soldi siano  s ta ti accre
d ita ti dalla  Regione.

G iriam o il p rob lem a al 
p resid en te  E nglaro , secondo 
gli im pegni a ssu n ti in  cam 
pagna ele ttorale . A spekt Kam enice 1980

PISE  
PE T A R  
M A T A JU R A C
Pok sv. Rok in «S. Leonardo del Friuli»

Daj koga s e  v idel Sim patična gospa, ki je na sliki skupaj z možam, je 
kar prvateinja (cam p ion essa ) vlekanja vrvi (tiro alla fu n e). Kliče s e  
Carloni Ileana, a je povsod poznana kot «la tigre di M onteaperta». Ileana 
je zelo  poznana tudi izven naše d ežele , saj je im iela velik šu č e š  na te le 
vizijski oddaji «Portobello» in na drugih m anifestacijah. Slika, kjer vidimo 
lleano in njenega moža Giacoma Vattolo, je bila posneta  v priliki 25. ob let
nice parove poroke. V rokah držita sliko, ki jo vidi skupaj z znanim napo
vedovalcem  oddaje «Portobello», Enzo Tortora. Sim patični lleani, ki je 
že  dugo naročena na Novi Matajur, in možu Giacomu naj gredo naše naj- 
v e če  čestitk e . Želimo jim š e  dugo liet skupnega življenja in lleani pripo
ročam o, da š e  naprej visoko drži im e naših dolin, (mp)

Praznik sv. R oka v Sv. 
Lenartu je  adan od narbuj 
starih o naših dolinah.

ž e  v starih cajtih  so ga 
praznovali vič dni z m olit
vijo  in plešam. Sevjede je  
bluo  Sv. R oku  bu j ušeč, če 
je  biu češčen vič z m olitv ijo  
ku  s plešam. Gajalo pa se 
je  naspruotno: zm eraj so ga 
vič častili s plesom  ku z m o 
litvijo , zatuo jih  je  vičkrat 
huduo štrafu. Stari ljud je  
pravijo, da je narbuj rada 
kljestala tuča u cajtu  praz
novanja  Sv. Roka.

N jeko  Ijeto  — par starim  
— je  puoje takuo lepuo  
obrodilo, da ga je  bluo le
puo, gušt videt. Paršla pa je  
huda tuča glih na dan Sv. 
Roka, k i je  takuo neusm ilje
no tukla, da so se vsi jokal, 
ker takrat ni bluo penzio
nu. L jud je  so živ  jel od tiste
ga, kar so par d j  el al in če 
jim  je pobrala tuča blaguo, 
pardjelak, je  bla lakot. Ka
dar je tuča takuo neusm ilje
no tepla naše puoje, sta  go- 
spuod fam oštar in m ežnar 
molila u cerkve. Kleče sta  
prosila  Sv. Roka naj ustavi 
tučo.

Tudi ona dva sta  im jela  
interes, da bi ne bluo tuče: 
m ežnar je  biu kum et, za go- 
spuoda fam oštra  pa je tuča 
pom enila bu j šibko  bera- 
njo.

M ežnar in fam oštar sta  
prosila in molila zm jera j buj 
na glas, žalostno, pobožno  
potle pa jezno.

«Sv. Rok, ustavi tučo in 
jok!» je zarju fam oštar.

Tuča je  le neusm iljeno tu
kla.

«Če ne v j  er ješ, kakuo gar- 
duo tuče, boš sada provu!» 
je jau mežnar, šu pred utar, 
sneu dol svečenika, ga za- 
deu an nesu na lašt pred 
cjerku.

Debela tuča je  zadjela Sv. 
Roka u glavo in od njega če
la je  odskočila do mežnarjo- 
ve hiše.

«Al boli, a? Pok Sv. Rok!»  
je  zarju m ežnar u svečenika.

U tistem  m om en tu  se je  
tuča u st avla in pravijo, da 
je biu od takrat Sv. Rok  
zm jera j bu j usm iljen  in od  
pustljiv  tudi do ljudi, k i so 
ga častili s plešam.

Tuča ni vič takuo rada 
tukla  ob njega praznovanju.

Tuole se je  gajalo u tistih  
starih cajtih, ko so Lahi im e
novali Sv. Lenart «San Léo
nard dei Sclav».

Sada pa  vam  napišem , kaj 
se dogaja potle, ki je  podu- 
tanski kom un ra tu  «San Leo
nardo  del Friuli»;

Biu sem u San Leonardo 
in Valcellina, ki spada pod  
Pordenon. An tjedan sem  
biu par parjatelje, ki srna 
preživ j  eia kupe puno Ijet po  
sv je te  in se im jela rada ku  
bratra, čeglih srna guorila  
usak svo j jezik: jes t po slo 
vjensko, on po laško.

Tjedan, ki sem  ga preživeu  
u teli laški dolini, je  biu za
četek druge polovice m jesca  
avgusta, je biu tjedan, ko so 
praznovali Sv. R oka u Sv. 
Lenartu, u Benečiji, u Re- 
čanski dolini.

M oj parjateu v San Leo
nardo  in Valcellina ima lepo 
hišo glih ob glavni cjesti.

Zvečer srna ložla kandreje  
pred hišo, kadila fa jfo , se 
pogovarjala o današtijih pro 
blem ih, obujala spom ine na
šega živ ljen ja  po svetu  in 
gledala avtobom obile, ki so 
šli m im o nas.

Že u četartak 14. avgusta  
zvečer je paršlo skuoze tole 
vas nenavadno puno avto 
mobilov. Pred hišo m ojega  
parjatelja, pa tud i pred  dru 
g im i hišam i, so se av tom o
bilisti ustavlja li in vprašali, 
kje  je  fešta  svetega Roka. 
Usi so jim  odgovarjali, da 
u vasi ni obedne fešte. Pred 
hišo m ojga parjatelja  se je  
ustavu adan, k i je  im eu p u 
no m akino  m ladih čeč an 
puobu. Biu je zlo radovje- 
dan in iz radovjednost je 
paršu tud  na jezo.

«Kje je  fešta?» nas je 
uprašu.

«K ajšna fešta?» sm o ga 
m i uprašali.

«T ista  od Sv. Roka, k jer  
bojo godli tud i B eneški fan
tje» od Antona B irtiča in za 
jedilo  je  napovjedana spe
cialità «Tonkaci» je  pojasnu  
avtom obilist.

«Tle ne poznam o beneških  
fantov, ne vemo, kaj je  tista  
specialità «Tonkaci», njem a- 
m o  Sv. R oka  in n jem am o  
obedne fešte!» m u je  pa- 
rjazno povjedu  m oj parjatel.

«Ma kaj zluodja po tem  p i
šete na m anifeste! Al je  tle 
al ne San Leonardo del 
Friuli?

Al govorite po laško al 
ne?» se je razjezu avtom o
bilist.

«Govormo po laško, po  
furlansko  in zatuo nam  ni 
trjeba pisat, da je  naš San

Leonardo, San Leonardo in 
Friuli!» je  uzdignu glavo 
m oj fu rlanski parjateu.

Ma potle, k je  je  tis ti San  
Leonardo del Friuli, k je r  go
dejo «Beneški fantje»  in se 
lahko použijedobruost «Ton- 
kači»? je uprašu radovjed- 
než.

Jest, ki sem  do takra t mu- 
ču, poslušu, in stau  ob 
kraju, sem  hitro use za
stopa.

Zatuo sem  se prem aknu  
m  stopu  do avtom obilista  in 
ga uprašu: «Kaj vas je  za
peljalo da iščeta praznik Sv. 
Roka, «Beneške fante», ples 
in tonkače v tem  kraju?».

«M anifest, na ka terim  je  
pisalo, da bo tale velik praz
n ik u San Leonardo del F riu 
li» se m i je pritožu  avtom o  
bilist.

«Ne zam jerte, a m uoram  
vam  povjedati, da ste  zgre
šili. T isti praznik od svetega  
Roka, B eneški fan tje , k i go
dejo in tonkači, k i njeso spe
cialiteta, pač pa specialisti 
za praznično zvonjenje, tisti 
praznik  — vam  pravim  — 
ni tle, je gor nad Čedadom, 
bližu Špetra, ne deleč od 
konfina...».

«Ma na m anifestu  piše  
San Leonardo del Friuli» se 
]e jezu  mož.

Ne, vam  pravim , tista  fe 
šta, k i jo  gledate, je  gor, bli
zu konfina».

Furlanski av tom obilist se 
m i je jezno  parbližu in uzd i
gnu parst-kazalac pod  nos: 
«Ma tisti «San Leonardo» ki 
pravite vi, je gor, in «Scla- 
vanje», k jer ne govorijo fu r 
lansko, k jer  ne govorijo po  
laško, zatuo ne m ore b iti San 
Leonardo del Friuli.

San Leonardo del Friuli 
m ore b iti sam o tale tle, ki 
je u Valcellini, k jer  ljud je  
govorijo  po furlansko».

«Ja, ja, vi im ate ražon, ma  
kaj m orem o m i buozi ljud je, 
če gre sv  je t  narobe? In  če 
gre sv je t narobe, pa naj gre. 
č e  je  že use neum no, naj še 
m i predlagam o eno n eum 
nost!

Če gor u tistem  svetim  
Lenartu, k jer ljud je  govorijo  
po slovensko, ga im enujejo  
San Leonardo del Friuli, 
im enujm o tistega dol v Val
cellini, k jer  ljud je  govorijo  
po laško, Sv. Lenart Slove- 
nov (San Leonardo degli S la
vi)».

Vas pozdravlja  vaš
P etar M atajurac
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

La form azione vincitrice della gara dei Tonkači, quella di M ersino, con  
513,16 punti, com posta  da Albino Cucovaz, G iuseppe Oballa e  Primo M ed
v eš . Su ccede  a cam pione a quella di Cravero. Le frazioni partecipanti in 
ordine di apparizione erano: S. Leonardo B, Cividale, M ersino, Altana, 
S. Leonardo A, Cravero

Te stari an te  mladi tonkač v Sv. Lenartu

SV. LENART
Sv. Rok, v znamenju 

tradidicije

Sagro sv. R oka v Sv. Le
n a rtu  je  letos ob iskala  m no
žica ljud i. S icer p a  je  dovolj 
obiskovalcev vsako leto, k a j
ti  p raznovan je  p o teka  sred i 
avgusta, to  je  ob n a jb o lj p r i 
m ernem  času  za take  p r ire 
ditve.

V sekakor velja  posebej 
p o u d ariti, da šag ra  sv. R oka 
ni navaden  vaški prazn ik , 
am pak  tu d i pom em ben  kul
tu rn i dogodek. Tako so le
to s  p rip rav ili v dvoran i s re d 
n je  šole razstavo  u m etn išk ih  
del in  o b rtn išk ih  izdelkov. 
R azstavo je  u red ilo  D ruštvo 
benešk ih  um etn ikov . Po
leg tega je  n a  p rired itv i ig ral 
še ansam bel A ntona B irtiča  
«Beneški fantje» .

V nedeljo  17. avgusta  pa  
je  bil p razn ik  em igrantov , 
ki s ta  ga p rip rav ili občinska 
u p rav a  v sodelovan ju  z do
m ačim  zborom  in  k u ltu rn im  
d ruštvom  te r  župnik.

Ne sm em o pozab iti tudi 
na  tekm ovanje  h a rm o n ik a
rjev  te r  p ritrlcovalcev  (ton- 
kačev), ki so se pom erili v 
lini s ta rega  zvonika Sv. Le- 
n a rtsk e  cerkve.

Gre za ob u jan je  s ta rega  
in  zanim ivega običaja. Sa
gro je  p rip rav ilo  šp o rtn o  
d ru štvo  V alnatisone, ki se le
to s  p rip ra v lja  n a  dokaj zah
tevno prvenstvo .

*  #  *

V videm skem  šp ita lu  je 
po  dugi bolezni u m arla  An
to n ia  C rain ich  po ro čen a  Vo- 
grig  iz Sv. L enarta . B la je 
p rid n a  in  p o šten a  žena in  je 
im iela sam uo 55 liet. N jen 
pogreb  je  b iu  v sabo to , 12. 
ju lija .

Ž alostni d ružin i in  vsi 
ž lah ti na j gre n aša  to lažba.

DOL. KOSCA
V sriedo , 6. avgusta, nas 

je  zap u stila  Luigia Bledig 
uduova P on ton i iz D olenje 
Kosce, s ta ra  82 liet.

Že od 44. lie ta  je  b la u d u o 
va. Z adnje t r i  lie ta  je  živie- 
la v Č edadu p r i svoji s ta re j
ši hčeri Lini in  p r i zetu  Gil- 
du. O hranili jo  bom o v lie- 
p im  spom inu.

ža lo s tn i d ružin i in  vsi 
ž lah ti izrekam o globoko so 
žalje.

Rajnka Bledig Luigia

DOLENJA MJERSA

Rodila se je Sara Bernardino
V to rak , 12. avgusta, se je 

rod ila  v čedajskem  šp ita lu  
S ara  B ernard ino . S rečna 
m am a in ta ta  s ta  R aocaro 
G raziella, iz B jač, in  B er
n a rd in o  G ian Paolo iz naše 
vasi. L iepa čičica, ki je p a r 
va hči m ladega p a ra , je  ob 
ro js tv u  pezala 3 kile an  pu. 
že lim o  ji, da bi b la  s re č n a  v 
živ ljenju, ki ga im a  pred  
sabo.

GRMEK
«Tudi n aša  občina im a 

svojo  b iblio teko, ki, se 
upam , da bo puno  h  nucu  
našim  lju d em  in  n a rb u j n a 
šim  te  m ladim , ki v n ji lah
ko najde jo , k a r  ne m ore jo  
u ša fa t v bukvah , ki nuca  j o 
v šuolah». T akuo je  župan  
začel svoj govor n a  občini 
za o tvoritev  občinske b ib lio 
teke. P o tem  je  poviedu, ka- 
kuo sm o p a rš li do  tega, in 
kakuo  je  razložena knjižn i
ca, ki im a  knjige a rzp artje - 
ne n a  t r i  k raje .

V p rv im  k u p u  so zbrane 
knjige, ki d o k u m en tira jo  ži
v ljen je  v B enečiji, n a  te d ru 
gim  iz ita lijan ske  lite ra tu re , 
na  tre t jim  pa  knjige iz s lo 
venske lite ra tu re .

P o tem  ki župan  se je  zah- 
valu tis tim , ki so sodeloval 
za razluožt vse knjige, in v 
glavnem  Jo l M arinig, ki bo 
tud i p a rv a  sek re ta rk a , in ti
stim , k i so pom agal z daro- 
van jam , da  tale  kn jižn ica 
bo  osta la  bu j bogata, je  ta 
kole konču: «... N iesm o, za 
to le  k ra t, poklical nobedne- 
ga od  zunaj, sm o p rip rav li 
to le  m ajh an o  večer m ed 
nam , ke r se tro š tam , d a  ta 
le rieč o stane  ko t p o d p u o ra  
za našo  k u ltu ro  in  za naše 
ljud i, bu j bom o čul k o t n a 
šo telo  knjižnico, b u j velik

bo uspeh , ki bo im iela za 
n as  a n  druge...».

A. C.

V Grmeku je predaval
redovnik: Emilio Crisetig
Na povabilo  občinske u- 

p rave  v G rm eku, je  v tem  
k ra ju  p redaval redovnik  
Em ilio  C risetig  o kato liškem  
tisk u  v I ta liji. P osebno p o 
zo rnost je  nam enil p rikazu  
tedn ika  La se ttim a n a  (nek 
d an ji La se ttim an a  del c le
ro ), ka terega  tu d i u re ju je , 
te r  p redstav itv i tu d i d rug ih  
pub likacij založbe Deon. Po 
p redstav itv i posam eznih  ča
sopisov in  revij, delovnih 
pogojev te r  d rug ih  posebno
sti, je  C risetig  p o jasn il n a 
čela, ki vodijo  dejavnost 
skup ine Deon: dosledno  iz
v a jan je  koncilsk ih  sm e r
nic. Za večje sodelovanje 
vseh tak o  laikov, kakor du 
hovnikov p r i voden ju  cerkve, 
za dem okratizac ijo  cerkve
n ih  organizm ov in  n a  vseh 
ravneh. V tem  sm islu  je  t re 
b a  reševati vsa vp rašan ja .

«L jubiti k r is tja n a , p redv 
sem  pa  ga p oslu ša ti p red  
sp re jem om  tak ih  ali d rugač
n ih  odločitev, ne p a  vsilje
vanje  iz vrha». T ako je  za
ključil p redavan je  Em ilio  
C risetig. S ledila  je še zani
m iva razprava.

A C
LOMBAJ

Lepo uspel praznik 
emigrantov

V sabo to , 16. avgusta, zve
čer je  b iu  v L om baju  5. t r a 
dicionalni p razn ik  em ig ran 
tov. Ta p razn ik  je  n as ta l 
b rez  obedne organizacije, 
spon tano , z dobro  voljo  ne
k a te rih  dom ačih  em igrantov  
in  p rid n ih  m oži iz M ilana, 
ki so poročili naše  dekleta.

L om bajsk i p razn ik  em i
g ran tov  je  zlo sim patičen  in  
p a rje ta n , je  d ružinsko  s re 
čan je  jud i, ki d ielajo  n a  raz
n ih  k ra jih  sveta  in  se v ra 

ča jo  vsako leto, da  bi p rež i
veli v d rugem  dom ačem  
k ra ju  zaslužene po letne  po 
čitnice.

N a ta  au ten tičn i dom ači 
p razn ik  p a rh a ja jo  em ig ran 
ti in  neem igran ti tud i iz d ru 
gih vasi in  dolin, takuo  da 
p o s ta ja  zm ieraj večji in  š ir 
ši. V sako lieto  vič ljudi.

L ietos se  je  začeu p ro 
g ram  s sv. m ašo  v dom ači 
kapelici, k i so jo  sam i em i
g ran ti obnovili. Po tem  pa  so 
cvarli dobre  k lobase in  re- 
berca , po m izah  pa  se je  to 
čilo sladko vince.

O glasila se je  ram on ika  in  
vse, m lado  in  s ta ro , je  za
plesalo.

Pozno v noč je  n aša  pe
sem  odm evala v dolino. 
V sem  je  osta l lep spom in  na 
lom bajsk i p razn ik  em ig ran 
tov in  vsi se želijo spe t s re 
čati p r ih o d n je  lieto.

DREKA
LAZE
Umarla je Mihjelcova mama

U ponedeljek  11. avgusta 
je  u m arla  u  čedajskem  špi
ta lu  A ntonia T rusgnach  udo- 
va Cicigoi. Im ela  je 80 ljet.

R a jnka  A ntonia je  b la 
p rid n a  gospodin ja , po šten a  
žena in  p rid n a  m ati za š te 
vilne sinove.

Sinovi so šli po svetu, m ož 
je u m aru  že puno  lje t od te 
ga in  ona je  o sta la  sam a.

Vabili so jo  sinovi, naj 
p ride  živet h  enem u ali d ru 
gem u. O na jih  je  rad a  obi
skala, a se ni dugo ustav la  
p ri n jih . Z m jeraj se je  v ra 
čala dom ov in  varvala  od 
m oža ji zaupano ognjišče.

O stala  je  do konca  zvje- 
s ta  s ta rim  navadam  in  do 
m u, k am ar je b ila  parpelje- 
na.

N je pogreb  je  b iu  p ri De
vici M arij n a  K ra su  u  to ra k  
12. avgusta. N aj u  m iru  p o 
čiva u  zem lji, ki jo  je  zm je
ra j ljub ila .

ža lo s tn i d ružin i in  žlahti 
pa naj gre naša  tolažba.

ŠPETER
Kamun skarbi za vodo

K am unska  am in is trac ion  
je  n ap rav la  adno  srečan je  s 
p redstavn ik i od «Consorzio 
A cquedotto  F riu li C entrale» 
za p rob lem  od povezave do
m ačih  u tenc  z glavno tuba- 
tu ro  za Ažlo an  druge hiše: 
skupno  140 u tenc . N a s reča 
n ju  so b li š indak  M arinig, 
tr i je  konsilje ri taz  Ažle, G iu
liano T rop ina, Lia D orgnach 
an  P iero  Jussig , an  še viče - 
s indak  C laudio Adam i an  
ašešo r R enato  Qualizza.

Dela b i košta le  300 tau- 
žent za vsakega u ten ta! 
C onsorzio A cquedotto  F riu li

C entrale se je  vzeu impe- 
n jih  za p lača t 1/3. K am un 
m u o ra  pa  š tu d ie ra t za n a js t, 
k a r bo  m ankalo .

Z ačasno lju d je  bo jo  im iel 
vodo, če tud  dost se jo  zgubi 
skuoz te  s ta re  tu b a tu re , ki 
so že vse gnjile. P lača t bo 
m u o ru  višno K am un.

AŽLA
Obnova po potresu, dielat z 

ljudmi
Piano particolareggiato di 

Azzida

D o stk ra t sm o že čul telo  
veliko kveštion! Sada pa  n o 
va kam u n sk a  am in is trac ion  
se je  h itro  zganila an  je  na
p rav la  že tr i  s rečan ja  z la s t
niki od centina, tu k  bo jo  
m uorli g rad it te  nove hiše 
od leča 63. M alom anj usi 
lju d je  so že podp isa l p ra ti
ke, k i se kličejo «cessione 
bonaria»  od terenu .

T akuo n am  se zdi, da  špie- 
ta rsk i kom un je  zb rau  to 
n a rb u o jš  po t, tis to , ki je  te 
n a rb u j dem okratična: die
la t z ljudm i.

BRADFORD (Inghilterra)

V soboto , 28. ju lija , s ta  se 
po ročila  v cierkvi p r i B rad 
fo rd  B ergnach  M arco in  M a
ria . M arcova m am a je  Livia 
R u tta r , M ihelinova po do
m ače, iz B riega (D reka).

Že dugo liet d ružina  B er
gnach živi v In g ilte r  in  tud i 
M arco se je  ta m  rodil. Mla- 
dem u p a ru , k i videm o n a  
liepi sliki, želim o dosti z d ra 
v ja  in  puno  sreče v sk u p 
nem  življenju.

GRIMACCO
Tempo pieno per le scuole 

elementari
Ci è s ta to  segnalato  un  

im p o rtan te  r isu lta to  pe r la 
popolazione del com une di 
G rim aceo: l’istituzione del 
tem po pieno alle scuole ele
m en tari, dove p a re  che sa
ranno  assu n ti due in segnan
ti di a ttiv ità  in tegrative.

U na soluzione valida so
p ra ttu tto  se i p rog ram m i 
sa ran n o  sem pre  p iù  adegua
ti a lla  rea ltà  socio-culturale 
della  zona.

Lesena okna 
fi in balkonska vrata

Vam nudi po ugodni ceni

( lo šk o  - G iu s e p p e  Cucovaz)

Finestre e porte 
in legno per balconi

A prezzi vantaggiosi

Š p e t e r  -  S. P ie t ro  al N a t i s o n e  - via Roma, 151 -  Tel. 727131

C o p p e  -  T a rg h e  s p o r t iv e  
L ab o ra to r io  di p re c i s io n e  
A g e n te  co m p .  S in g e r

OROLOGERIA -  OREFICERIA - OTTICA 
URARNA -  ZLATARNA - OPTIKA

URBANCIGH
Cividale - Čedad

Via C. A lberto , 10 - Tel. 732230

Pokali -  š p o r t n e  p la k e te  
Labora to ri j  

Z a s to p s tv o  S in g e r


